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Vacío
Beatriz Sambeat

GUÍA mi Ciudad / 
La Cañada te GUÍA

El 28 de diciembre algo se 
paró y sólo fue una señal. El 28 
de enero la vida  nos volvió a 
golpear. Esto no eran más que 
señales de lo que pronto iba a 
pasar.
23 de febrero y 6 de marzo de 
2024, dos fechas marcadas 
en el calendario que nunca 
podremos olvidar. 
Acabamos mayo y hemos 
celebrado ya tres cumpleaños 
sin ti. Tres fechas muy señaladas 
en las que has estado con 
nosotros porque te llevamos 
siempre en nuestro corazón, 
pero no te hemos podido tocar...
Dicen que te podemos sentir 
y recordar, yo te siento cada 
día a mi lado, te veo en todos 
los lugares en los que hace 
nada estabas con nosotros y 
te pregunto como solía hacer : 
‘Papá, ¿tú qué harías? Y siempre 
encuentro una respuesta, a 
veces no me gusta, pero siempre 
veo esa mirada y sonrisa que me 
enviaste en tus ultimos días y 
que la tengo muy grabada. 
La vida cambia de la noche a la 
mañana y eso nos ha pasado. 
De un plumazo la vida de dos 
familias ha cambiado y tenemos 
que aprender a vivir con ello, sin 
ellos, y con los que estamos.
Papá este número va por ti
Paco también por ti, que espero 
este número te guste tanto como 
los otros.

Si vols anunciar - te en

comunicacion@lacanyadateguia.com

tel. 617. 34 34. 30

de
mi
ciudad

Contacta amb nosaltres!Des de 50€

Vols escriure la teua opinió? Contacta amb nosaltres: comunicacion@lacanyadateguia.com 617 34 34 30 

Felipe

Jesús Pérez Rubio
Vecino de La Canyada 

.
¡Felipe es un individuo 
raro!

Lo veo a menudo, me 
lo cruzo, se me queda 
mirando, pero el muy 
canalla no me dice nada. 
Sólo mira.  Curioso.
El otro día llego a mi 
casa y el tío estaba en 
la terraza, repantigado 
en la mecedora de mi 
santo padre (que en paz 
descanse). Espera, le 
dije. Pero nada. Salió 
zumbando asustado y sin 
dejarme ni un wasap.
 Brus ni lo vio, aunque 
eso no es tan raro, no.
Hará una semana, sin ir 
más lejos, a eso de las 
3 de” la madrugá”, oí un 
ligero ruido en la terraza, 
muy tenue, pero audible 
al dormir con la ventana 
abierta; me asomé 
precavido, muy despacito 

abrí la entornada 
contraventana. Una cara 
esculpida en piedra y 
con dos profundos ojos 
verdes me miraba sin 
pestañear a menos de un 
metro. ¡Coñooo Felipe! 
¿Éstas son horas? Ni se 
canteó el tío. Su traje era 
oscuro y lo más llamativo 
en medio de la noche 
eran sus ojos que ahora 
parecían amarillos. Esta 
vez no parecía asustado 
y me miraba fijamente, 
como sonriendo. Se 
acercó a la jofaina de 
agua y bebió de ella. 
Caminando despacito se 
alejó saltando la valla sin 
apenas esfuerzo. 

El domingo pasado volví 
a encontrarme a Felipe. 
Yo estaba en la terraza del 
garito habitual echando 
algún vinito con mi 
gente ¡Lo típico vamos!  
Fueron los jóvenes de 
la mesa de al lado los 
que lo vieron primero. 
Estaba en el suelo, había 
caído de algún sitio y 
no podía moverse por 
sí mismo. Trataban de 
ayudarle solícitos, pero 
no sabían qué hacer con 
él. ¡Felipe! Exclamé al 
verlo. Me levanté a echar 
una mano, cogí al pobre 
Felipe y traté de ayudarle 
a llegar a su destino. 
Cuando creímos que ya 
habíamos hecho todo lo 
posible por él, lo dejamos 
esperando que el azar le 
fuese benigno.

Un día me lo crucé por la 
calle ¡Casi lo piso! Estaba 
boca arriba y braceaba 
tratando de incorporarse, 
cosa imposible debido 
a la corpulencia de su 
cuerpo. Felipe… no te 
había visto. Tranquilo yo 
te ayudo. Le hablaba aun 
a sabiendas de que él no 
me entendía, incluso a 
lo mejor ni oía, pues no 
le distinguía orejas en 
su pequeña cabeza. Le 
di la vuelta. Cuando vio 
que sus extremidades 
tocaban suelo echó 
a andar, directo a un 
agujerillo, antes de entrar 
en él, juraría que se volvió 
a mirarme… y lo perdí de 
vista.

Hay días que me lo cruzo 
al amanecer. Le gusta 
emitir pequeños gritos, 
junto con algún amigo 
matiner. ¡Bon día Felipe! 
Se le nota contento 
de verme. No hablo 
mucho su idioma pero 
intercambiamos algunas 
palabras básicas. Más 
bien diría silbidos. Nos 
imitamos tratando de 
repetir el mismo sonido. 
De acuerdo, le contesto, 
ahora te dejo algo de pan 
para que desayunéis, en 
cuanto salga con Brusito 
para que no lo aspire con 
su barredora gigante, ya 
sabes.

La última vez lo vi en mi 
buzón. ¡Sí en mi buzón! 
Abrí la tapa y allí estaba, 

en la sombra, pegado a la 
pared de la valla. Felipe 
permanecía agazapado, 
inmóvil, tal vez esperaba 
a alguien. 

No sé si me vio, pues 
sus ojos eran raros y no 
sabría decir si estaba 
despierto o durmiendo. 
Juraría que uno de ellos 
lo guiñaba, pero con esa 
luz… Cerré despacito 
para no molestar… no 
cogí ni la publicidad.

¡Esta mañana he vuelto 
a verlo en el bosque! 
Iba caminando entre dos 
árboles. ¿Pero a dónde 
vas Felipe? Se ha parado, 
me ha mirado y … ¡Se ha 
encaramado a un pino! 
Vamos, que ni la Chita de 
Tarpán trepa así. Quería 
hablar con él, pero no 
me ha hecho ni pajorelo 
caso. Obvio.  Un poco 
más arriba le esperaba 
Felipa y querían corretear 
juntos.  ¡Hasta luego, 
pues! Y he continuado 
olisqueando hierbas 
camino abajo con Brusín.
Lo bueno de vivir en La 
Cañada es que Felipe 
está en todas partes.   
Raro es el día que no te 
lo tropiezas.

Pero más vale que no te 
vean hablando con él. 
¡Pensarán que no estás 
muy bien de la chola!
Y nosotros estamos muy, 
muy bien ¿Verdad Brus? 
Ja jajá.
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Suyai psicología 

Dirección: Calle 29 numero 59.
La Canyada 
686 14 15 49

Estamos justo en la entrada de La Canyada por la 
calle 29. Ofrecemos varios servicios como terapia 
para adultos y parejas, infantil y adolescente. 
También evaluamos e intervenimos en dificultades 
de aprendizaje y altas cpacidades
Llámanos y te informamos de todo

Amb el suport de la Conselleria 
d’Educació, Investigació, Cultura i
Esports de la Generalitat Valenciana

Disseny:
Laura Tronchoni

Colaboracions:
Jesús Pérez, Guillem Tordera, Cristina 

Domingo
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Direcció:
Beatriz Sambeat
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Lo más visto en www.guiamiciudad.com
Más de 4.000 personas responden la encuesta sobre la extensión del 
tranvía al Parque Tecnológico en las primeras 48 horas de difusión1

El Circuito de Carreras de la Diputació de València celebra los 25 años 
con su edición más especial3

La biblioteca de l’Eliana abre sus puertas de nuevo con una bébetela y 
una parte infantil2

Manises celebra la Semana de las Personas Mayores4

Tresdpendida la agenda fallera por el devastador incendio en Campa-
nar6

Ld Rodrigo Cortés muestra su lado más telúrico en Valencia Negra: 
‘La tontería es un arte mayor’5

Dirección: Calle San Vicente Ferrer 11
Teléfonos: 96 132 58 22 // 96 182 25 00
629 64 14 13 // 658 86 00 74
www.creaespacio.com/es
carmen@creaespacio.com
Horario: L-V: de 9 a 19:30h.

CREAESPACIO RESIDENCIAL viene a La Canyada y 
ahora tiene su oficina enfrente de la iglesia. 
Crea Espacio industrial continúa en Parque 
Tecnológico. 
Aquí encontrarás tu hogar, ya sea de alquiler o compra 
y tu terreno para construirte tu casa. ¡Ven a visitarnos!
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Bicicleta y movilidad 
sostenible 

Mar Bensach Gala 
Aliança per l’Emergència 

Climàtica de Paterna

Bicicleta y movilidad sostenible: 
claves para un futuro más verde 

y justo.
Recuerdo cuando en los 90, ir 
a la universidad en bici era un 
hecho extraño y con probables 
connotaciones de pobreza. Por 
suerte, una parte importante de la 
sociedad actual, sentimos el uso 
de la bici de otra manera, como 
un vehículo eficiente para el 
rápido desplazamiento dentro de 
ciudades abarrotadas de coches 
y con cada vez menos espacio. Y 
si de paso es más barato pues…. 
se convierte en una herramienta 
equilibradora entre los distintos 
estratos de población, ya que, a 
día de hoy, la usan personas de 
todas clases sociales, edades y 
género. 
Esto hace de la bicicleta un 

elemento transformador: la 
gran aliada contra la emisión 
masiva de CO2 y la mejora del 
planeta para la consecución de 
mayor justicia social, igualando 
las oportunidades de todas las 
personas al facilitar nuestra 
capacidad de desplazamiento a 
la hora de ir a estudiar, trabajar o 
buscar nuevas oportunidades de 
vida o de relacionarse.
Como colaboradora durante 
años de diversas ONGs, tanto 
medioambientales como de 
carácter social, puedo afirmar 
que la visión de la bicicleta 
únicamente como un juguete 
destinado al ocio o relacionado 
con sectores “pobres” e incluso 
“peligrosos” de la población 

es una visión arcaica. Y los que 
usamos la bici lo sabemos: es 
un instrumento que aporta salud 
en todos los aspectos: física, 
mental y económica. Tan evidente 
es que ha llegado a ser usado 
por alguna empresa del sector 
automovilístico en sus anuncios 
como símbolo de inteligencia.
En resumen: si un elemento que 
aporta tanta libertad y bienestar, no 
es considerado como herramienta 
de transformación necesaria y 
no se le da mayor prioridad y 
relevancia, una de dos:  o vivimos 
en una sociedad enferma de 
ambición y comodidad/vaguería, 
......o realmente está ciega de 
estupidez.
Por eso seguimos y seguiremos 

reivindicando (con una jornada 
lúdico-festiva reivindicativa el 
18 de mayo desde L´Eliana 
a Valencia, ¡Os esperamos!)  
mejoras en la movilidad 
sostenible, la pacificación del 
trafico y que se consideren las 
vías ciclistas como elementos 
vertebradores de los territorios 
(entre pueblos con la ciudad y 
en los barrios) y no se realicen 
como mero trámite sin estudio 
previo más allá del espacio 
donde caben y sin opinión de los 
colectivos ciclistas que usamos 
la bicicleta día a día en nuestros 
desplazamientos.  
Y recuerda, no vamos despacio 
por pasear, sino porque vamos 
deteniendo el Cambio Climático.

OPINIÓ



La III Marxa en bici a 
València arriba al Palau de la 
Generalitat per a reivindicar 
més inversions perquè la 
població puga optar per anar 
en bici com a primera opció 
per als seus desplaçaments

La Tercera Marxa a València 
en Bici ha eixit hui de l’Eliana 
i ha arribat a València passant 
per Sant Antoni de Benaixeve, 
la Canyada i Paterna. 
Convocada per l’Aliança 
per l’Emergència Climàtica 
de Paterna, l’Eliana i SAB, 
Ecolectivo SAB, l’Associació 
Veïnal de la Canyada, 
Rodamons i el Col·lectiu 
Soterranya, enguany la marxa 
ha acabat en el Palau de la 
Generalitat per a exigir al 
Consell polítiques de suport 
a la bicicleta per a normalitzar 
este mitjà de transport i que 
siga massiu, igual que ho és 
en cada vegada més ciutats 
europees i les seues àrees 
metropolitanes.

Les persones participants, 
entre les quals hi havia 
famílies amb filles i fills 
menuts, han pogut comprovar 
per si mateixes les dificultats 
que tenen les bicicletes per a 
transitar d’una manera segura 
sense veure’s obligades 
a compartir espai amb els 
cotxes.
Des de l’Eliana fins a València 

s’han de travessar trams de 
carreteres on no hi ha carril 
bici, o és discontinu i les 
bicicletes es veuen obligades 
a anar per les carreteres. 
València i la seua àrea 
metropolitana estan molt ben 
connectades per als vehicles 
de motor, però els recorreguts 
que moltes vegades han de 
fer les bicicletes per a arribar 
a València estan plagats de 
dificultats.

Anar en bicicleta no ha 
de ser cap heroïcitat. Les 
infraestructures ciclistes han 
d’estar pensades perquè 
puguen circular sense perill la 
població infantil i les persones 

majors. Només així, amb una 
perspectiva de seguretat 
i connectivitat integrals, la 
bicicleta pot guanyar terreny 
entre els modes de transport 
i arribar a ser majoritària entre 
la població, com passa en 
altres països amb l’orografia 
semblant a la nostra.
La Marxa ha entregat un 
escrit al Consell amb unes 
reivindicacions perquè 
canvie les seues polítiques 
de subvenció als modes de 
transport i prioritze el seu 
suport a la mobilitat sostenible 
millorant les infraestructures 
per a les bicicletes.

BICICLETA PER A REDUIR 
EMISSIONS

València és una de les 16 ciutats 
espanyoles que té l’aire de 
pitjor qualitat. A la ciutat entren 
i ixen diàriament 700.000 
vehicles de motor, molts dels 
quals podrien evitar-se amb 
unes bones infraestructures 
ciclistes. Estes xifres són un 
símptoma d’una mala gestió 
de l’espai urbà i periurbà. 
En la situació d’emergència 
climàtica en què ens trobem, 
la Generalitat, la Diputació 
i els principals ajuntaments 
haurien de coordinar-se per a 
millorar la connectivitat amb 
bicicleta i prioritzar aquest 
mitjà de transport en els 
desplaçaments. És una de les 
qüestions que les persones 
participants han exigit a 

Carlos Mazón. L’emergència 
climàtica és un gran 
desafiament que el Consell ha 
d’afrontar amb responsabilitat, 
cosa que significa posar les 
infraestructures ciclistes en el 
primer pla de les agendes de 
les nostres administracions 
per a poder reduir emissions.
La marxa ha acabat al parc 
de Capçalera i algunes de 
les persones participants 
han tornat a les seues cases 
amb metro, una altra de les 
assignatures pendents que 
han reivindicat al Consell: 
l’adaptació dels combois 
perquè les bicicletes puguen 
entrar en el metre tots els dies 
de la setmana i no sols el cap 
de setmana.

La III Marxa en bici a València ha eixit de l’Eliana i ha 
passat per SAB, La Canyada i Paterna
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Con el objetivo de reforzar la protección 
y prevención de incendios forestales 
en el bosque de La Vallesa ante la 
proximidad del verano, los agentes de 
la Unidad de Drones de la Policía Local 
de Paterna, dependiente de la Unidad 
de Emergencias y Medio Ambiente 
(UEMA), están sobrevolando con 
drones este paraje natural para llevar 
a cabo una supervisión exhaustiva de 
las masas forestales de La Vallesa y 
de la interfaz urbana de La Canyada.

De este modo, estas tareas de 
vigilancia se suman a los agentes de 
la brigada forestal de GESPA y de la 
Unidad de Medio Ambiente de la Policía 
que continúan permanentemente 

pendientes de la zona durante todo el 
año.

Así lo ha anunciado la Teniente Alcalde 
de Interior, Movilidad y Sostenibilidad, 
Nuria Campos quien ha destacado “la 
importancia de planificar y adelantarse 
a la llegada del calor y reforzar los 
medios humanos y técnicos para 
proteger nuestro patrimonio natural 
en un contexto cada vez más afectado 
por el cambio climático”.

Asimismo, Campos ha recordado que 
además del operativo especial que se 
llevó a cabo con motivo de la Semana 
Santa a finales de marzo, período en 
el que este espacio natural suele estar 

más concurrido por el número de 
usuarios, durante todo el año también 
se realizan diversas labores para la 
prevención de incendios forestales y 
se cuenta con diversos sistemas de 
vigilancia como la torre de La Vallesa, 
los detectores de humo, las cámaras 
térmicas o las torres de cañones de 
agua del Proyecto GUARDIAN.

En este sentido, la Teniente Alcalde 
ha explicado que desde la Sala de 
Control de Policía Local de Paterna, 
los agentes supervisan y monitorizan 
los sistemas de apoyo de vigilancia 
Sentinel que, a través de cámaras e 
infrarrojos, detecta posibles humos y 
variaciones térmicas.

Paterna sobrevuela con drones de vigilancia La Vallesa para 
garantizar la seguridad y protección de la masa forestal 



A terapia no va quién 
tiene problemas 

Noelia (Suyai Psicología)

Así es: “A terapia no va quien 

tiene problemas, sino quien 
quiere resolverlos”. Porque 
problemas tenemos todos…
A terapia tampoco van “los 
locos”, como se decía antaño. 
Una de cada cuatro personas, 
tiene o tendrá un trastorno de 
salud mental a lo largo de su 
vida. 
Sin embargo, ni siquiera es 
necesario padecer ningún 
trastorno específico, para poder 
hacer uso y beneficiarnos de la 
terapia. 
A diario se dan lugar en 
nuestra vida, situaciones o 
circunstancias, ya sea en 
nuestras relaciones con los 

demás, o con nosotros mismos, 
que nos incomodan y/o nos 
afectan emocionalmente, 
siendo conscientes de la 
dificultad que tenemos para 
gestionarlas o afrontarlas de un 
modo apropiado. 
Aprender a tomar conciencia 
de nuestras emociones, 
para discernir aquello que 
estamos necesitando y poder 
satisfacerlo. Ser capaces de 
poner límites en las relaciones 
con los demás. Resolver 
asuntos inconclusos de nuestro 
pasado. Respetar y atender 
nuestras necesidades, a la par 
que hacemos lo propio con las 

ajenas. Disminuir el grado de 
exigencia para con nosotros 
mismos,  siendo capaces 
de flexibilizarnos. Tolerar las 
frustraciones y aprender a 
gestionarlas, hasta llegar a la 
aceptación plena de aquello que 
no podemos cambiar. Trabajar 
con las creencias, revisando 
patrones familiares, para 
identificar, actuar y promover, 
relaciones de pareja que sean 
sanas, respetuosas y plenas. 
Para los adolescentes la terapia 
es en muchas ocasiones un 
proceso de acompañamiento 
importante, en un momento vital, 
lleno de dudas, personales, 

vocacionales, y relacionales, así 
como de miedos propios de una 
etapa repleta de cambios.  
Durante la infancia, la terapia 
acompaña desde la regulación 
emocional, el trabajo con los 
miedos, o el asesoramiento a 
los padres respecto a dudas 
relativas a pautas educativas o 
de crianza adecuadas. 
  En definitiva la psicoterapia 
es un recurso valioso para 
fomentar el bienestar emocional 
y la salud mental, a lo largo de 
las diferentes etapas de nuestra 
vida, siempre y cuando esté 
presente también la voluntad de 
resolver. 
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Alrededor de 60 voluntarios, 
entre Cruz Roja, AFEMPES, 
representantes del consistorio 
así como vecinos y vecinas 
de Paterna, han participado 
en la jornada de limpieza del 
Barranco del Rubio de La 
Canyada en la que se han 
recogido 210kg de basura, 
plástico, papel, vidrio y restos 
varios.
Esta actuación medioambiental, 
impulsada por la Coordinadora 
en Defensa de los Bosques del 
Túria en colaboración con el 
Ayuntamiento de Paterna con 
motivo de la celebración del 
Día Mundial del Reciclaje, se 
celebró el pasado sábado, y 
contó con la participación de la 
concejala de Medio Ambiente 
del consistorio, Johana Gómez.

La concejala ha destacado 
que “esta actuación nos sirve 
para hacer nuestros espacios 
naturales más sostenibles 
y para concienciar sobre la 

importancia del reciclaje a 
la hora de cuidar y proteger 
nuestro medio ambiente ante 
el cambio climático”. 

Al mismo tiempo, Gómez ha 
agradecido “el compromiso de 
la ciudadanía, y especialmente, 

a las futuras generaciones 
que están cada vez más 
concienciadas en evitar tirar 
basura en estos espacios 
naturales”.

Durante la jornada ‘Basuraleza’, 
que ha tenido una duración 

de tres horas, también se 
impartió una charla para 
informar y concienciar a los 
asistentes el tiempo que 
tardan los desechos como el 
papel, envases, latas, vidrio, 
pañales, etc. en degradarse 
para poner el acento en que 

es uno de los problemas 
actuales de contaminación 
medioambiental. 

Por último, se realizó una visita 
a la zona de las labores de 
clareos de La Vallesa afectada 
por el incendio en el año 1994.

Alrededor de 60 voluntarios han participado en una 
jornada de limpieza del Barranco del Rubio de Paterna
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 L’Ajuntament de Manises rebrà 
una subvenció per a modernitzar 
el polígon Parc Empresarial de 
l’Aeroport, després de la resolució 
de la concessió de 736.102,40 
euros per part de l’Institut 
Valencià de Competitivitat 
Empresarial (IVACE) del total 
pressupostat per al projecte de 
millora, modernització i dotació 
d’infraestructures i serveis en 
àrees industrials i enclavaments 
tecnològics de Manises, amb 
una xifra que ascendeix als 
998.500,00 euros, que es 
completarà amb fons propis del 
consistori. 

En paraules del regidor de 
Promoció Econòmica, Rafael 
Mercader, “amb el projecte 

‘Modernització Parc Empresarial 
Aeroport Fase III’ i la subvenció 
rebuda per a la modernització 
de polígons, busquem millorar 
les dotacions municipals per 
a les empreses locals, així 
com per a facilitar i atraure 
noves companyies, ja que, en 
aconseguir una zona industrial 
més accessible, adequada i 
adaptada a les necessitats que 
demana el mercat actual, podrem 
obtindre major creixement 
econòmic i, conseqüentment, 
més opcions per a crear 
ocupació de qualitat per al veïnat 
de Manises”. 

Projecte ‘Modernització Parc 
Empresarial Aeroport Fase III’ 

El projecte ‘Modernització Parc 
Empresarial Aeroport Fase III’ 
engloba actuacions com la millora 
de la xarxa de subministrament 
d’aigua mitjançant la substitució 
de les instal·lacions antigues 
per altres de materials menys 
perjudicials per al medi ambient, 
la rehabilitació viària en l’execució 
de voreres perquè complisquen 
amb la normativa d’accessibilitat 
actual i l’adequació paisatgística 
de les rotondes situades al carrer 
Salt de l’Aigua, regenerant així 
els espais verds d’accés al 
polígon mateix. 

A més, el pla contempla 
l’ampliació del sistema de 
vigilància mitjançant un circuit 
tancat de televisió (CCTV) 

connectat a la Policia Local en 
algunes zones, la col·locació 
d’aparcaments de bicicletes 
amb seguretat antirobatori 
per a fomentar una mobilitat 
més ecològica i sostenible, la 
substitució de l’enllumenat públic 
per tecnologia LED, la qual cosa 
suposarà un estalvi econòmic i 
major eficiència energètica, així 
com la implantació de fibra òptica 
com a mesura de digitalització. 

Amb aquest projecte de 
modernització d’entorns 
industrials, l’Ajuntament de 
Manises també pretén crear 
un cens de les empreses 
pertanyents al polígon industrial 
Parc Empresarial de l’Aeroport, 
a més de col·locar panells 

informatius, senyalització de 
directori de companyies i un 
servei interactiu. 
El regidor de Promoció 
Econòmica de l’Ajuntament 
de Manises, Rafael Mercader, 
i personal tècnic s’han reunit, 
una vegada més, amb l’Entitat 
de Gestió i Modernització (EGM) 
del polígon Parc Empresarial 
de l’Aeroport de Manises, per a 
explicar els detalls de la resolució 
de la subvenció, així com per a 
continuar treballant en el conveni 
de col·laboració. També s’ha 
plantejat la posada en marxa de 
formacions sobre Intel·ligència 
Artificial (IA) i facturació 
electrònica, com a mesura per 
a aconseguir que les empreses 
siguen més competitives.

Manises modernitzarà el polígon Parc Empresarial de l’Aeroport
URBANISMO  
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El Ayuntamiento de Paterna 
ha renovado la iluminación del 
campo de fútbol Gerardo Salvador 
por tecnología LED en una clara 
apuesta por la eficiencia energética 
y la mejora de las instalaciones 
deportivas de la ciudad así como 
el fomento del deporte.

La intervención, en la que se ha 
invertido más de 136.000 euros, 
cofinanciada con los Fondos 
FEDER, ha consistido en la 
sustitución de los anteriores 
apoyos existentes por 4 torres de 
25 metros de altura que cuentan 
con 20 proyectores de tecnología 
LED (5 proyectores en cada una) 
y con potencia de 1.200W de alta 
eficiencia energética que reducirán 

el consumo energético actual. 
El nivel medio de iluminación 
proyectado en los campos es 
de 257 luxes de acuerdo con la 
normativa.

Así lo ha anunciado el Teniente 
Alcalde de Deportes, Educación 
e Innovación, José Manuel Mora 
quien ha subrayado que “a través 
de esta actuación buscamos 
optimizar la eficiencia energética y 
la iluminación de las instalaciones 
deportivas en nuestro municipio 
y afianzar nuestro compromiso 
con los clubes deportivos y con el 
fomento de una vida saludable y 
sostenible”.

En este sentido, Mora ha 

recordado que el consistorio 
paternero también ha sustituido 
por  tecnología LED la iluminación 
de las instalaciones de la Ciudad 
Deportiva Municipal durante el 
último trimestre del pasado año, 
con una inversión económica 
superior a los 110.000 euros. 

El Teniente Alcalde de Educación, 
Deportes e Innovación, José 
Manuel Mora ha destacado 
que “a través de esta actuación 
buscamos mejorar la eficiencia 
energética y la iluminación de las 
instalaciones en nuestro municipio 
al mismo tiempo que afianzar 
nuestro compromiso con los 
clubes deportivos y el fomento de 
una vida saludable y sostenible”.

El Ayuntamiento de Paterna instala 4 torres con iluminación LED en el Campo 
de Fútbol Gerardo Salvador
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 El Ayuntamiento de Manises, a través de la 
Junta de Gobierno, ha aprobado el proyecto 
para la construcción de la Ronda Norte que 
une el acceso al municipio desde Paterna 
por la CV-371 y el polígono industrial ‘El 
Barranquet’, para iniciar el proceso de 
licitación de las obras, lo que contribuirá a 
liberar el flujo de tráfico rodado en la calle 
Rafael Valls.
El concejal de Urbanismo del Ayuntamiento 
de Manises, Guillermo Martínez, ha asegurado 
que “la finalización de la Ronda Norte es 
esencial para desviar el paso de vehículos, 

sobre todo, aquellos de mayor tonelaje, del 
casco urbano de la localidad cuando procuran 
acceder al polígono industrial ‘El Barranquet’; 
aliviando el tráfico de la calle Rafael Valls 
con la construcción de esta vía por fuera 
del municipio se dará solución a una de las 
reivindicaciones históricas del vecindario de 
Manises”.
El alcalde de Manises, Javier Mansilla, 
junto al concejal de Urbanismo, Guillermo 
Martínez, personal técnico y la Policía Local, 
se ha reunido este jueves con los vecinos y 
las vecinas de la calle Rafael Valls, una vía 

estrecha que presenta varios problemas al 
paso de vehículos pesados, para explicar 
el nuevo proyecto de la finalización de la 
Ronda Norte, cuyas obras se prevé que 
salgan a licitación próximamente. Además, el 
Ayuntamiento de Manises está trabajando en 
diferentes alternativas para dar solución.
En concreto, el ámbito de actuación 
corresponde a la terminación de la Ronda 
Norte de Manises entre la rotonda de “Los 
peces” situada en el acceso desde Paterna 
por la CV-371 y el polígono industrial ‘El 
Barranquet’, en su conexión con el barrio 

de Socusa a través de la calle Constitución, 
ubicado en la parte noreste del casco urbano. 
La terminación de la Ronda Norte finalizará 
con una nueva rotonda que se construirá 
en la intersección de las calles Riu Millars y 
Constitución en el límite oeste del polígono.
El presupuesto total de las obras de la Ronda 
Norte asciende a los 2.512.144,80 euros (IVA 
incluido), lo que supone una inversión por 
parte del Ayuntamiento de Manises de varios 
ejercicios. En el ejercicio presente, el de 2024, 
ya hay destinada una partida de 750.000 euros 
para la construcción de esta infraestructura.

      Aprobado el proyecto de la Ronda Norte de Manises 

L’Ajuntament de l’Eliana 
continua treballant en els seus 
compromisos amb la població, 
entre els que destaquen la 
sostenibilitat ambiental i el 
respecte al medi ambient. En 
aquest sentit i per a millorar 
les xifres d’il·luminació amb 
LED (tecnologia de baix 
consum) el consistori dirigit 
pel socialista Salva Torrent 
ha signat un contracte per a 
la instal·lació d’una sèrie de 
centres de comandament 
obsolets i de diferents potències 

i característiques, per uns altres 
de majors proteccions i amb 
regulador de flux incorporat per 
a disminuir la potència a l’hora 
desitjada, disposant a més d’un 
equip de comunicacions tipus 
GSM.

També, en aquest mateix 
projecte, està previst que se 
substituïsquen els llums de 
les lluminàries existents de 
potències compreses entre 100 
w i 250 w, de vapor de sodi d’alta 
pressió i vapor de mercuri, per 

uns llums amb tecnologia Led. 

Per a la realització d’aquests 
treballs se substituiran únicament 
els llums, deixant les lluminàries 
existents, per una sèrie de 
llums amb potències inferiors. 
Amb l’objectiu d’aconseguir els 
valors de lluminositat anteriors, 
inclusivament millorant-los en 
qüestió de disminució de la 
contaminació lumínica, però 
tot això complint amb totes les 
normatives i reglaments que li 
són aplicable a la instal·lació.

L’Ajuntament de l’Eliana treballa perquè dos terços de 
la il·luminació siga amb tecnologia LED

URBANISMO  
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El pròxim 8 de juny se celebrarà la 
Fira del Medi Ambient en la Plaça 
de l’Ermita en horari d’11 a 14 
hores.
Durant tot el matí, es realitzaran 

diferents activitats perquè la 
ciutadania gaudisca en família. De 
fet, hi haurà un taller de sabons 
naturals, una xarrada col·loqui 
amb entitats mediambientals, un 

taller de dansa familiar i un concert 
de Noelia Alonso i pintura en 
directe per part d’Ana Inés Flores.

Totes les activitats que es 

desenvolupen seran gratuïtes i 
obertes per a tota la ciutadania. 
Així mateix, hi haurà parades 
d’artesania sostenible durant la 
Fira.

L’arxiu municipal de Manises 
obri una nova secció al seu 
portal de difusió dedicada 
a un heroi maniser de la II 
República, el jove tinent Rafael 
Belda Linares, qui va morir 
en xocar en combat contra 
un aparell enemic a Amposta 
(Tarragona) el matí del 10 
d’octubre de 1938. 

Aquest fons documental 

rescata de l’oblit un heroi local 
de Manises, el jove aviador 
republicà Rafael Belda Linares, 
i obri la porta a continuar 
augmentant el coneixement 
sobre ell i, en general, sobre 
el moment històric de la II 
República i la Guerra Civil a la 
localitat de Manises. 

Encara que va nàixer a Ayora 
l’any 1915, Rafael Belda 

Linares es va traslladar amb 
la seua família molt prompte a 
Manises, on es va arrelar amb 
una gran activitat empresarial 
als sectors del transport 
públic, la mecànica i la 
ceràmica, eixos econòmics de 
gran importància al municipi 
durant l’època. 

Segons la documentació 
disponible, el jove Rafael Belda 

Linares es va allistar al servei 
militar el 2 d’abril de 1936 i, 
posteriorment, junt amb 3000 
aspirants més, es va presentar 
a Múrcia a l’ ‘Arma d’Aviació’ i 
va optar el mes de novembre 
d’eixe any a un curs de pilot en 
la base aèria de San Javier. 

Pots visitar la pàgina web: 
http://arxiu.manises.es 

Participa en la Fira del Medi Ambient de Godella que se celebra el 8 de juny
GODELLA 

L’arxiu municipal de Manises revela la història d’un heroi republicà mort en combat
MANISES 

L’Ajuntament de l’Eliana 
està treballant els últims 
detalls per a que demà la 
remodelada biblioteca puga 
obrir les seues portes. Es 
tracta d’un espai situat a la 
Casa de la Cultura Josep 
Maria Àngel que albergarà 
a més una bebeteca i 
biblioteca infantil.

A més de la consulta i 

préstecs de llibres també s’ha 
habilitat una acollidora zona 
per a la lectura. D’aquesta 
manera, la biblioteca estarà 
oberta al públic de dilluns a 
divendres de 09:00 a 14:00 
hores i en horari de vesprada 
de 16:00 a 20:00 hores.

“Estem molt contents de 
poder obrir la remodelada 
biblioteca. Oferim així un 

espai concorde al segle 
XXI i que dona servei a tots 
els elianers i elianeres”, ha 
explicat l’alcalde de l’Eliana, 
Salva Torrent.

La biblioteca ha programat 
un teatre infantil per a 
demà dijous, “Pulgarcita” 
de Teatres de la llum. A 
partir de les 18:00 hores a 
la sala infantil retornarà la 

programació habitual a la 
biblioteca.

Paral·lelament, s’ha 
“convidat a tots els centres 
escolars de l’Eliana a visitar 
la nova biblioteca durant 
el mes de juny, com una 
activitat extraescolar per al 
seu alumnat”, ha explicat 
la regidora de Biblioteca, 
Isabel Montaner. 

PATERNA

La nova Casa de la Cultura albergarà el renovat espai que comptarà a més amb bebeteca i biblioteca infantil
L’ELIANA

En un ambient de festa i 
germanor, el pavelló municipal 
Luis Vilar ha acollit l’acte de 
selecció de les falleres majors i 
el president infantil de Manises 

per a l’any 2025. La xiqueta 
Claudia Vinagre Rodríguez 
ha sigut triada com a Fallera 
Major infantil; el xiquet Álvaro 
Roldán Beas Pérez de Tudela, 

com a president infantil, 
càrrec que per primera 
vegada existeix a Junta Local 
Fallera de Manises; els quals 
acompanyaran la Fallera 

Major de Manises, Carmen 
Pérez Catalán, en el pròxim 
exercici faller, com la millor 
representació de les onze 
comissions falleres a Manises.

Presenten a les falleres majors i al president infantil de Manises 2025
MANISES  

El Ayuntamiento de Paterna, 
desde el área de Sanidad, 
ha organizado varias charlas 
gratuitas de prevención de la 

salud dirigidas a la ciudadanía en 
general  para abordar diferentes 
cuestiones desde el ámbito 
laboral, las adicciones a las 

nuevas tecnologías, la protección 
contra el calor así como otros 
hábitos saludables para el día a 
día. 

Todos los coloquios son gratuitos 
sin necesidad de inscripción 
previa hasta completar aforo.

Arrancan las charlas gratuitas para la prevención y promoción de la salud

El alumnado del taller de empleo 
de albañilería y jardinería del 
Ayuntamiento de Manises, 
organizado por la Concejalía 
de Promoción Económica, 
junto a Espai Labora Manises, 
ha iniciado ya las prácticas 
para, en las próximas semanas, 
aplicar los conocimientos 

aprendidos en actuaciones 
reales en el espacio público del 
término municipal.

El concejal de Promoción 
Económica del Ayuntamiento 
de Manises, Rafael Mercader, 
ha asegurado que “este taller 
de empleo tiene una doble 

vertiente en cuanto a beneficios 
para la ciudadanía, puesto 
que, por un lado, ofrece una 
oportunidad muy valiosa 
para el alumnado porque 
les proporciona estímulos 
positivos y motivación para 
la incorporación al mercado 
laboral una vez termine el 

proyecto y, por el otro lado, 
repercute directamente en la 
mejora de la ciudad, mientras 
aprenden dos oficios”. El 
programa mixto de empleo-
formación ‘Taller Jove Manises 
2023’ incorporó el pasado 2 de 
abril a 20 alumnos-trabajadores 
al consistorio.

El alumnado del taller de empleo de albañilería y jardinería de Manises inicia las prácticas
MANISES
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Lo más visto en www.lacanyadateguia.com
Llega a la gran pantalla ‘Caída libre’ con Belén Rueda como 
protagonista1

Álex Montoya lleva a la gran pantalla ‘La Casa’, basada en el cómic de 
Paco Roca3

Paterna acoge la exposición Un camino a la solidaridad en homenaje 
al 25 aniversario de la Caminata a la Virgen de los Desamparados2

Paterna arranca otra campaña del servicio municipal de ADN canino 
para conseguir censar al 100% de los canes de la ciudad4

Ven a visitar la exposición de peces solidarios más atractiva de 
Valencia6

Compromís per Paterna lamenta que el ayuntamiento vuelva a 
olvidarse de la participación vecinal5
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Aprenda una nueva técnica china en La Canyada  
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Amb l’objectiu de garantir 
i millorar la seguretat de la 
ciutadania que aposta per una 
mobilitat sostenible en els seus 
desplaçaments per la ciutat, 
l’Ajuntament de Paterna, a 
través de l’empresa pública 
GESPA, ha arrancat amb els 
treballs de condicionament i 
repintat d’un dels carrils bici 
situat en el barri centre i Santa 
Rita.

Aquesta nova intervenció, 
emmarcada en el pla de millores 
de renovació i manteniment 
de les vies públiques de la 
ciutat, consisteix en les labors 
de millora d’aquest carril bici, 
situat al carrer Santíssim Crist 
i carretera de Manises, i que 
compta amb una longitud 
superior als 3,5 km.

En les pròximes setmanes, el 
consistori també escometrà 

l’actuació de millora en el carril 
bici de La Canyada, situat al 
carrer 1 i 17, i que disposa 
d’una extensió de 3,6 km.

Així ho ha explicat la Tinenta 
Alcalde de de Foment i 
Gestió de la Ciutat, Mercedes 
Navarro, qui ha destacat que 
“aquestes dues intervencions 
en els dos carrils bici amb gran 
afluència i ús per part dels 
paterners i paterneres en el seu 

compromís per la sostenibilitat 
compten amb un inversió 
superior als 60.000 euros”.

D’aquesta manera, Navarro ha 
afegit que el carril bici del barri 
de La Canyada es troba pintat de 
color verd i s’haurà de preparar 
la superfície prèviament amb 
la neteja necessària de la 
superfície pavimentada per a 
posteriorment, aplicar el reg 
d’emprimació i el repintat a 

base de resines acríliques, 
color verd, acabat setinat, 
textura llisa i antilliscant.

Finalment, la Tinenta Alcalde 
ha recordat que “a través 
d’aquesta iniciativa de millora 
de les nostres infraestructures 
ciclistes, no sols volem garantir 
la seguretat dels veïns i veïnes 
sinó que a més gaudisquen 
d’una ciutat més amable, més 
còmoda i més accessible”.

Paterna millora la seguretat dels ciclistes amb el condicionament 
i repintat dels carrils bici de Santa Rita i La Canyada

MOVILITAT  
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L’àrea de Desenvolupament Rural de la 
Diputació de València ha participat en 
la jornada tècnica ‘Acostant el pacte 
rural a la ciutadania’, que organitza 
la Comissió Europea “per a definir 
i prioritzar actuacions en matèria 
de promoció socioeconòmica dels 
territoris rurals”.
 
La jornada, desenvolupada baix el format 
de “Policy Lab” ha reunit un centenar 
de representants d’administracions 
regionals i locals, grups d’acció local i 
altres agents implicats en la millora dels 
territoris rurals de 26 estats membres, 
seleccionats a partir de les més de 250 
peticions de participació registrades.
 
La Diputació de València ha sigut l’única 
entitat de la Comunitat Valenciana 
seleccionada per a participar en esta 
jornada, reforçant d’esta manera el seu 
paper de catalitzador de les accions 
de promoció socioeconòmica del 
món rural valencià a través del suport 
als ajuntaments dels municipis més 
xicotets, i a la col·laboració activa amb 
actors públics i privats del territori.

El diputat de Desenvolupament Rural, 
Avelino Mascarell, afirma que “la 
participació en estes conferències 
internacionals és una inversió de 
present i de futur” i continua: “gràcies 
a la presència en el fòrum del nostre 
cap de secció de desenvolupament 
rural, Fidel García, no sols continuem 
important i exportant millors pràctiques, 
sinó que comencem a construir els 
llaços amb operadors de tota Europa, 
creant sinèrgies per a comptar amb una 
bona estratègia quan se extingisquen 
els fons europeus i hàgem de revitalitzar 
l’entorn rural únicament amb mitjans 
propis dels territoris”.
 
Visió estratègica
 
L’aprovació del Pacte Rural Europeu 
per part de la Comissió Europea, així 
com el document estratègic de visió 
rural a llarg termini, ha suposat la 
creació d’un espai formal que servix 
de marc per a potenciar la cooperació 
entre administracions, societat civil, 
empreses, entitats del món acadèmic 
i ciutadans per a actuar de manera 
coordinada i aconseguir objectius 

comuns.
 L’objectiu d’esta iniciativa és amplificar 
la veu rural, integrant-la en l’agenda 
política gràcies a una estructura de 
xarxa col·laborativa basada en els 
compromisos reeixits per les entitats 
participants de cara a la millora del món 
rural.

Així, durant la sessió s’han donat 
a conéixer les línies mestres de les 
polítiques europees en matèria d’impuls 
rural, entre les quals destaquen 24 
accions temàtiques sobre qüestions 
com els pobles intel·ligents (Smart 
Villages), el treball en xarxa dels Grups 
d’Acció Local LEADER, l’agricultura 
sostenible, els programes Erasmus 
Rurals, la millora de la mobilitat rural, 
digitalització i connectivitat, l’energia i el 
medi ambient, la resiliència de la dona 
rural, l’emprenedoria i cooperativisme, 
comunitats de docents del món rural, el 
foment de les indicacions geogràfiques 
protegides o el treball en xarxa dels 
municipis forestals, així com una 
compilació de bones pràctiques de 
Grups d’Acció Local com els del Priorat, 
la Vall del Loira o Montes Apeninos.

La Diputació de València exporta a Brussel·les la 
seua estratègia de promoció de territoris rurals
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El Ayuntamiento de Paterna, a 
través de Aigües de Paterna, 
está realizando las labores 
preventivas mediante la 
revisión para el mantenimiento 
y limpieza de toda la red de 
alcantarillado que conforma 
los 4.775 imbornales y 271 
rejas distribuidas en todo el 
término municipal con el fin 
de garantizar su adecuado 
funcionamiento y óptimo 
drenaje para poder evacuar las 
aguas pluviales en el menor 
tiempo posible en caso de 

llegada de lluvias en los meses 
más proclives.

A este respecto, la Teniente 
Alcalde de Fomento y Gestión 
de la Ciudad, Mercedes 
Navarro ha destacado que 
“desde el área trabajamos en 
la planificación anual de tareas 
de limpieza y mantenimiento 
mensual, trimestral y semestral 
distribuidas en todas las zonas 
de la ciudad en función de las 
necesidades detectadas y/o 
avisos o solicitudes vecinales” 

al mismo tiempo que ha 
precisado que ha precisado 
que “durante el año 2023 esta 
gestión de limpieza alcanzó un 
total de 6.738 imbornales”.

En este sentido, Navarro 
ha detallado que “durante 
esta campaña de limpieza 
preventiva para este mes de 
mayo se pondrán a punto 
unos 545 imbornales”  y ha 
añadido que el Ayuntamiento 
limpia anualmente de forma 
programada unos 6.069 

imbornales para mantener 
limpias estas infraestructuras, 
además de las que ya se 
realizan de forma correctiva o 
de refuerzo.

Plan de Emergencia

Por último, la teniente alcalde 
ha recordado que, además 
de las limpiezas preventivas, 
la empresa gestora del 
saneamiento de la ciudad 
tiene establecido un plan de 
emergencia frente a lluvias 

intensas, un protocolo de 
actuación y las medidas de 
contingencia a realizar frente 
avisos de alertas por lluvias 
intensas. 

Un plan donde se recogen 
también los puntos negros 
y singulares para actuar de 
forma preferente, determinado 
por la zona de afección 
donde se encuentran y 
las consecuencias de un 
mantenimiento preventivo 
deficiente en estos puntos.

Paterna refuerza las tareas de mantenimiento y limpieza de su red de 
imbornales y alcantarillado

Paterna acoge la exposición 
Un camino a la solidaridad en 
homenaje al 25 aniversario 
de la Caminata a la Virgen 
de los Desamparados. 
La muestra fotográfica 
conmemora un cuarto de 
siglo de la trayectoria de 
esta entidad encargada 
de organizar esta emotiva 
y gratificante experiencia 
en honor a la Geperudeta. 
El pasado 11 de mayo, a 
las 3 h. de la madrugada, 
la caminata partió desde 
Paterna hasta la plaza de la 
Virgen de Valencia. Miles de 
vecinos pueden participar en 
la misma.

Paterna acoge 
la exposición 
‘Un camino a la 
solidaridad’ en 
homenaje a la 
caminata a La 
Virgen

CULTURA 

El domingo pasado, 12 de 
mayo, es uno de los días de los 
valencianos. Todos celebramos  
la fiesta de la Mare de Déu 
dels Desemparats, patrona de 
Valencia y de la Comunidad 
Valenciana. En homenaje a la 
conocida popularmente como la 

Geperudeta, Valencia acoge la 
tradicional Misa de Infantes en la 
plaza de la Virgen, que este año 
cumple 100 años. Luego tiene 
lugar el Traslado de la imagen 
peregrina desde la basílica hasta 
la catedral por la puerta de los 
Hierros. 

La devoción a la Mare de Déu 
dels Desemparats tiene los inicios 
en el siglo XV, cuando el padre 
Jofré decidió crear el Hospital 
d’Innocents, Folls e Orats para 
ayudar a los pobres, necesitados 
y enfermos mentales. 
Fue el primer hospital del 

mundo dedicado a los enfermos 
mentales. 
Cuando alguno de ellos fallecía, 
se colocaba sobre su cuerpo la 
imagen de la Geperudeta para 
acompañarlo hasta el cementerio, 
donde descansaría eternamente.

      El 12 de mayo, los valencianos celebran la fiesta de 
la Mare de Déu dels Desamparats, patrona de Valencia 



- Buenos días Cristina. Primero 
que nada me gustaría darte la 
enhorabuena por llevar a cabo 
esta práctica y atraer a tanta 
gente. Cuéntanos un poco en 
qué consiste el Chikung

- Buenos dias Beatriz. Encantada 
de hablar contigo. Pues el 
chikung de las caminatas Guo Lin 
llega al parque de la Pinada de La 
Canyada durante cada viernes. 
Somos un grupo de personas 
que practicamos este estilo de 
chikung que mejora la salud y la 
energía vital.

- Si, pero para que nuestros 
lectores lo entiendan mejor 
¿Qué es eso?

- Pues el Chikung es una practica 
china ancestral que combina 
movimientos suaves, técnicas de 
respiración y meditación. El gran 
objetivo es cultivar y equilibrarla 
energía vital, conocida como 
‘qi’ o ‘chi’. Se trata pues, de una 
disciplina basada en principios 
de la medicina tradicional china 
y tiene como propósito mejorar 
la salud física, mental y espiritual. 
Todos sus ejercicios pretender 
mejorar la circulación de la 
energía a través de los meridianos 

del cuerpo, fortalecer el sistema 
inmunológico, reducir el estrés y 
promover un estilo de bienestar 
general. 

- Entonces, ¿qué son las 
caminatas Guo Lin?

- Son un estilo de chikung 
(ejercicios corporales 
energéticos) que creó en el siglo 
pasado la maestra Guo Lin y se 
ha hecho muy popular en todo el 
mundo debido a su gran poder 
terapéutico, y también porque es 
fácil de aprender y practicar. 
Son caminatas que se realizan 
con movimientos suaves de 
brazos y con una respiración 
pautada que induce a un estado 
de serenidad, reduce la presión 
arterial y alcaliniza y oxigena el 
torrente sanguíneo. 

- Es decir, que según dices, 
mejora la salud de las personas 
que las practican…

- En general, todos los estilos de 
chikung son muy beneficiosos 
para la salud, y concretamente las 
caminatas actúan en las personas 
sanas de forma preventiva 
mejorando la calidad de vida 
y contribuyen a restablecer el 
equilibrio de los procesos vitales 
en enfermedades complejas como 
las crónicas, las autoinmunes o 
las afecciones oncológicas.

- ¿Qué es lo que hace que sea 
tan terapéutico?

- Yo destacaría como lo más 
importante la respiración, que 
pone mucho énfasis en la 
inhalación para alcalinizar el 
cuerpo y conseguir que los agentes 
patógenos y las células tumorales 
no encuentren un hábitat propicio. 
Con esta respiración, con la 
que nos hiperoxigenamos sin 
hiperventilarnos, establecemos 
un estado alcalino interno que 
redunda en la salud. Como la 
respiración es muy importante 
en este chikung, normalmente se 
hacen las caminatas en espacios 
naturales con aire limpio, y por eso 

el grupo de practicantes hemos 
elegido el parque de la Pinada 
para nuestras caminatas.
 
- Normalmente el chikung, 
como el yoga, se realiza de pie o 
sentado, pero no caminando…

- Sí, es una característica de este 
estilo de chikung. El hecho de 
caminar aporta grandes beneficios, 
ya que la mente, ocupada en el 
movimiento de brazos y piernas y 
en la respiración, y en el cambio 
de peso de una pierna a la otra, 
se queda casi sin espacio para 
los pensamientos y entra en un 
estado meditativo. Descubrimos 
un nuevo espacio vital: el del aquí 
y ahora. Habitamos el instante 
presente y no lo que pasó o lo que 
está por ocurrir. 

>>
Practicamos las 
caminatas Guo Lin 
que son un estilo 
de chikung

Cristina Domingo 
lleva a cabo una 
práctica china en 
La Canyada 

Cristina Domingo es una vecina 
de La Canyada que realiza una 
práctica china ancestral que 
combina movimientos suaves, 
técnicas de respiración y 
meditación en el parque de La 
Pinada de La Canyada. Es una 
práctica muy saludable e invita a 
todos los vecinos a que se unan. 
Hemos hablado con ella y esto nos 
ha contado.

>>
Lo más importante 
es la respiración, 
que pone muho 
énfasis en la 
inhalación para 
alcalinizar el cuerpo
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Varias personas 
practicando esta 
disciplina en el parque 
de La Pinada..//LCTG

- ¿Lo puede practicar cualquier 
persona?

- Sí, claro que sí. Y de cualquier 
edad. Los movimientos se 
pueden adaptar a cualquier 
condición física. Para aprender las 
caminatas y practicarlas, el grupo 
está abierto a las personas que 
quieran venir. Se pueden acercar 
a la Pinada cualquier viernes. 

- ¿Cuándo lo practicáis? 

- Comenzamos a las 9 de la 
mañana y acabamos a las 10. 
Es totalmente gratuito porque yo 
estoy jubilada y me gusta mucho 
practicar en compañía. Para mí es 
muy satisfactorio poder compartir 
con el grupo lo que he aprendido 
de maestros como Pilar Claramunt 
o Gustavo Villar. Les estoy 

inmensamente agradecida que 
me hayan acercado a esta fuente 
de salud y armonía interior como 
es el chikung. 

- Conozcamos un poco más 
a fondo en que consiste esta 
disciplina.

- El Chikung (o Qigong, en pinyin) 
es una práctica china ancestral 
que combina movimientos 

suaves, técnicas de respiración 
y meditación con el objetivo de 
cultivar y equilibrar la energía vital, 
conocida como “qi” o “chi”. Esta 
disciplina se basa en principios 
de la medicina tradicional china 
y tiene como propósito mejorar la 
salud física, mental y espiritual.

El Chikung incluye una variedad 
de ejercicios que pueden 
ser dinámicos o estáticos, a 
menudo acompañados de una 
concentración mental y una 
respiración controlada. Estos 
ejercicios están diseñados para 
mejorar la circulación de la 
energía a través de los meridianos 
del cuerpo, fortalecer el sistema 
inmunológico, reducir el estrés y 
promover un estado de bienestar 
general.
Se practica tanto en la medicina 

tradicional china como en artes 
marciales, y es conocido por 
su capacidad para promover la 
longevidad y mejorar la calidad de 
vida. Al ser una práctica accesible 
a personas de todas las edades 

y niveles de condición física, el 
Chikung se ha popularizado en 
todo el mundo como una forma 
efectiva de mantener la salud y el 
equilibrio interior.

>>
Comenzamos a 
las 9 los viernes y 
terminamos a las 
10. Es totalmente 
gratuito

Calle 29, 63 bajo
La Cañada

610 52 75 32 
96 104 60 23

www.construccionesroblescopete.com
info@construccionesroblescopete

Proyectos de interiorismoReformas y Obra nueva
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>>
El Chikung incluye 
una variedad de 
ejercicios que pueden 
ser dinámicos o 
estáticos



Hace unas semanas se 
presentó en Paterna el 
nuevo vehículo de última 
generación que se ha 
incorporado a la Unidad de 
Vigilancia Especializada con 
Dron (UVED) de la Policía 
Local de Paterna y que 
está conformada por trece 
agentes formados para el 
sobrevuelo de drones.

Paterna se convierte así 
en uno de los primeros 
municipios de toda la 
Comunitat Valenciana que 
cuenta con este tipo vehículo 
en su flota de vehículos 
policiales con el fin de mejorar 
las labores especializadas 
para garantizar la seguridad 
ciudadana de los paterneros 
y las paterneras.

El equimamiento interior de 
este nuevo furgón consiste 
en un monitor de visión para 
vuelo streaming, dispone 
de cuatro drones, uno de 
ellos de última generación 
así como una Oficina para 
la tramitación de informes. 
Además, el vehículo cuenta 
con unas dimensiones 
adecuadas que permite 
adentrarse en cualquier 
punto del bosque de La 
Vallesa durante el trabajo 
de vigilancia forestal del 
personal especializado.

Con respecto al cuarto dron 
de última tecnología dispone 

de una cámara térmica con 
una gran resolución y zoom 
que permitirá ver matrículas a 
una distancia aproximada de 
800 kilómetros.

Así lo ha anunciado la Teniente 
Alcalde de Interior, Movilidad 
y Sostenibilidad, Nuria 
Campos, quien ha destacado 
que “esta nueva adquisición 
es un compromiso más de 
este ejecutivo socialista con 
la mejora de la operatividad y 
eficacia del servicio de drones 
para continuar garantizando 
la seguridad ciudadana y 
situar a Paterna como una 
de las ciudades más seguras 
de la Comunitat en una 
actuación que está cobrando 
cada vez más importancia en 
la Policía Local”.

Gracias a estos nuevos 
medios técnicos, los 
efectivos especializados en 
esta unidad UVED podrán 
reforzar las grabaciones 
nocturnas en las distintas 
áreas industriales del término 
municipal para seguir 
garantizando la seguridad, 
mejorar la supervisión en 
los distintos eventos o 
actos multitudinarios que 
se organizan en la ciudad, 
entre ellos, la noche de La 
Cordà así como intensificar 
las funciones de protección 
y prevención de incendios 
forestales en el paraje natural 
de La Vallesa.

Paterna es uno de los 
primeros municipios con un 
vehículo de última generación 
para el servicio de vigilancia 
de drones de la Policía Local
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Con el objetivo de alcanzar el 
100% del censo de la población 
de animales en la ciudad, el 
Ayuntamiento de Paterna, 
a través de las Áreas de 
Servicios y Bienestar Animal, 
vuelve a lanzar otra campaña 
informativa para sensibilizar 

y recordar a la ciudadanía 
la obligación de registrar 
genéticamente a sus perros en 
el censo de ADN canino de la 
ciudad.
Durante la última campaña, 
realizada en el mes de marzo 
a través de cartas informativas 

a los propietarios de perros, 
el Ayuntamiento de Paterna 
ha logrado dar de alta a 488 
mascotas en el censo municipal 
de ADN canino y que, teniendo 
en cuenta las altas y las bajas, 
se sitúa actualmente en la cifra 
de 4.638 animales censados.

Paterna arranca otra campaña de ADN canino 
para censar al 100% de los canes de la ciudad

Hace algunas semanas, la 
ciudad de Almería fue sede 
de la Final Nacional Femenina 
de Voleibol donde se compitió 
por el ascenso a Superliga 
2. Seis equipos divididos en 
dos grupos de tres, donde 
solo cuatro de ellos pudieron 
batallar en las semifinales 
por la plaza asegurada en la 
categoría superior.

El viernes por la mañana CV 
Paterna Liceo comenzó el 
sueño en un partido contra 
Elite Voley El Rosario, donde 
cayeron 3-1. Las valencianas 
no tuvieron tiempo de 
lamentarse ya que por la tarde 
de ese mismo día jugaron el 
encuentro decisivo contra el 
local AVG 2008, donde fueron 
superiores en un 3-1, resultado 
que las acercó un escalón a la 
semifinal y posible ascenso. 

El sábado fue el día más 
importante de todos. Por la 

mañana estuvieron a la espera 
de resultados, ya que se jugó 
el tercer partido del grupo A 
entre el equipo canario y el 
local, que finalizó en un 3-2 
para las almerienses dejando 
a Elite Voley El Rosario como 
primer clasificado y CV Paterna 
Liceo como segundo, que 
tenía un lugar en la semifinal 
y que se enfrentaría al Club 
voleibol Sayre Maser, primeras 
clasificadas del grupo B. 
En la tarde del sábado hubo 
suspense, fiesta e historia en 
el Pabellón Moisés Ruiz. Las 
hienas de Paterna comenzaron 
la semifinal perdiendo 2-0, con 
una afición que no dejó de 
alentar en ningún momento y 
ellas no se quedaron atrás, con 
garra y corazón empataron el 
encuentro 2-2 en sets, llevando 
a tie break al equipo canario 
que no encontró la manera de 
cerrar el partido. 
El 5to set fue momento de 
demostrar nuevamente todo lo 

que CV Paterna Liceo puede 
hacer y dio vuelta un 5-1 abajo 
en el marcador, llegando hasta 
un 14 iguales. Las dirigidas 
por Paine Di Palma cerraron 
el partido 16-14 clasificándose 
a la final, ascendiendo a 
Superliga 2 y haciendo historia 
en este club. Todo fue alegría, 
canciones, saltos y mucho 
festejo por y para estas chicas 
que llegaron a su tercera fase 
de ascenso consecutiva y 
logaron el objetivo una vez 
más. 
El domingo solo quedó 
disfrutar de la final, donde 
volvieron a encontrase a Elite 
Voley El Rosario. Las canarias 
fueron superiores venciendo 
3-1 y las paterneras finalizaron 
el fin de semana segundas 
que no opaca en lo absoluto 
todo lo que lograron.
Seguimos Apostando, 
Seguimos Aprendiendo 
y Sobre todo Seguimos 
Creciendo. 

Levanten brazos y aprieten puños
CV PATERNA LICEO ES DE SUPERLIGA 2



El IV Encuentro Paterna Ciudad de Empresas se celebrará el 
13 de junio y contará con Mónica Mendoza y Sergio Ayala 
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El jueves 13 de junio tendrá 
lugar el IV Encuentro Paterna 
Ciudad de Empresas, 
un evento plenamente 
consolidado que se ha 
convertido en un punto de 
encuentro esencial para los 
empresarios de Paterna. 
La localidad es uno de 
los principales motores 
económicos del área 
metropolitana de Valencia, 
merced a sus áreas 
empresariales y asociaciones 
del sector, y este encuentro 
sirve de nexo de unión de 
todo el tejido empresarial.
Bajo la organización de 
Apymep, Ayuntamiento de 
Paterna y el foro Paterna 

Ciudad de Empresas, este 
encuentro tendrá lugar en 
Kinépolis Paterna, de 9 a 14 
horas, con un aforo de 700 
personas.

Para esta edición se contará 
con la presencia de dos 
ponentes de referencia 
como Monica Mendoza, 
una de las conferenciantes 
sobre estrategia comercial, 
inteligencia emocional y 
ventas más destacadas 
del panorama nacional y 
Sergio Ayala, TEDx speaker, 
comunicador, escritor, 
conferenciante, empresario, 
emprendedor y formador de 
temas relacionados con las 

ventas. 
Ambos conferenciantes 
abordarán temas clave para 
el desarrollo empresarial 
y el crecimiento personal. 
Además, el evento incluirá 
una sesión de networking 
posterior, ofreciendo una 
plataforma ideal para el 
intercambio de ideas y la 
creación de sinergias entre 
los asistentes.
En esta edición, se 
dará especial difusión a 
empresas que forman parte 
de la plataforma Obset, 
destacando su compromiso 
con la sostenibilidad y la 
transparencia empresarial. 
Adicionalmente, el encuentro 

tendrá un fuerte componente 
solidario, dando visibilidad 
a entidades como Aspanion 
y Corazones Solidarios, el 
Patronato Intermunicipal 
Francisco Esteve y 
Farmamundi, reafirmando el 
compromiso de la comunidad 
empresarial con las causas 
sociales.

El presidente de Apymep, 
Vicente Peñalver, mostró 
su “agradecimiento al 
Ayuntamiento de Paterna y 
a todas las entidades que 
integran el foro Paterna 
Ciudad de Empresas por la 
confianza para la organización 
de este evento, así como a 

los patrocinadores: a3Sides 
/ Wolters Kluwer, Edauto y 
Conversia, junto a un gran 
número de colaboradores 
imprescindibles para hacerlo 
posible”. 
Peñalver señaló, que “este 
año redoblamos esfuerzos 
para contar nuevamente con 
ponentes de prestigio que 
nos ayudarán desde el punto 
de vista nuestra formación 
empresarial y vender mejor 
nuestros productos y 
servicios, pero también desde 
el aspecto humano y de las 
relaciones personales”.
Para más información sobre 
el evento e inscripciones, 
visite www.apymep.es. 

PATERNA 

>>
Los ponentes ofrecerán 
su conocimiento en un 
evento de entrada libre 
previa inscripción para 
empresarios y autónomos 
de Paterna



El club Andreu Paterna se 
corona nuevamente Campeón 
Autonómico en Ajedrez Clásico
Siete títulos en ocho ediciones 
de la máxima categoría han ido 
a las vitrinas del club paternero

El Club Ajedrez Andreu Paterna 
se ha proclamado campeón 
autonómico en División de 
Honor, modalidad de Ajedrez 
Clásico de la temporada 2024. 

Esta victoria marca la séptima 
vez en las últimas ocho 
ediciones que el equipo se 
alza con el título, un logro 
que subraya su dominio en 
el panorama autonómico 
del ajedrez. Además, el club 
ha obtenido similar éxito 
en la modalidad de Ajedrez 
Relámpago, donde también ha 
acumulado múltiples títulos en 
los últimos años.

El Andreu Paterna aseguró su 
campeonato el pasado fin de 
semana, restando todavía una 
jornada para la finalización del 
mismo, tras aventajar por tres 

puntos al segundo clasificado. 
Esta nueva victoria se ha 
logrado gracias al esfuerzo y 
la dedicación de un equipo 
formidable, compuesto 
mayormente por ajedrecistas 

con una larga trayectoria 
dentro del club. 

Entre ellos, resalta la figura 
de Diego Macias, actual 
subcampeón de Europa sub 

16, que ha venido defendiendo 
habitualmente el tablero 
número uno.

Ha sido fundamental para el 
título el buen hacer de sus 

compañeros, entre los que se 
encuentran Mauricio Vassallo, 
Eric Sos, José Vicente 
Pallardó, Bernat Serarols, 
José Roca, Enrique Llobell, 
Francisco Sánchez y José 
Torres, con la incorporación 
en momentos clave de figuras 
internacionales de la talla del 
Gran Maestro Jorden Van 
Forest, la campeona mundial 
Anna Muzychuk y el número 
uno autonómico, Julen 
Arizmendi. 

En total, 18 jugadores han 
contribuido al éxito del equipo 
en algún momento de la 
competición, lo que demuestra 
la profundidad y el talento que 
caracteriza al Club Ajedrez 
Andreu Paterna.

El presidente del club, 
Joaquín Ballester, ha 
expresado su satisfacción 
por los logros obtenidos: 
“Ha sido nuevamente un año 
excepcional en el que hemos 
logrado situarnos en lo más 
alto del ajedrez autonómico.

L’Ajuntament de Manises, 
mitjançant la Regidoria de Medi 
Ambient, ha posat en marxa 
aquesta setmana un pla de xoc 
de neteja per sectors al nucli 
urbà, el qual inclou aigualeig 
mecànic i manual, fins i tot en 

les zones d’aparcament de 
vehicles, així com un reforç 
de les tasques d’agranament i 
la desinfecció de contenidors, 
zones infantils i mobiliari. 
En paraules del regidor de 
Medi Ambient de l’Ajuntament 

de Manises, Rafael Mercader, 
“amb la posada en marxa 
d’aquest pla de xoc per sectors 
per a intensificar la neteja de 
la localitat estem donant una 
resposta efectiva a una de les 
principals preocupacions. 

Manises posa en marxa un pla de xoc per a intensificar la neteja del municipi

El club Andreu Paterna se corona nuevamente Campeón 
Autonómico en Ajedrez Clásico

ESPORTS
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La Asociación Local contra el 
Cáncer de Godella ha recibido 
dos menciones especiales 
durante la 62 Asamblea 
General celebrada en Valencia 
con motivo de sus excelentes 
recaudaciones durante 
el último año. José María 
Musoles, alcalde de Godella, 

acompañó a los representantes 
de la asociación local durante 
la entrega de reconocimientos.

En primer lugar, la entidad 
presidida por Fernando 
Oliveros obtuvo una mención 
especial por obtener una 
recaudación media por 

habitante de más de 4 euros. 
De hecho, la recaudación total 
fue de 54.943,08 euros.
Y, en segundo lugar, la entidad 
godellense consiguió un 
incremento de 5.892,63 euros, 
respecto a los resultados 
económicos obtenidos durante 
la campaña anterior.

GODELLA

MANISES

La Asociación contra el Cáncer de Godella
recibe dos menciones especiales por sus excelentes recaudaciones



En 2015, Paco Roca publicaba 
La casa, su cómic más personal 
y un homenaje a la figura y el 
legado de su padre. Con él, el 
ilustrador valenciano consiguió 
multitud de galardones y 
generó una nueva obra de culto 
para sus seguidores. Ahora, 
casi una década después, 
La casa se ha convertido en 
una película filmada en aquel 
mismo lugar que Paco Roca 
inmortalizó como el sueño de 

toda una vida. «Fue increíble 
asistir al rodaje y presenciar 
el proceso de convertir en 
imágenes los dibujos que yo 
hice», ha señalado el artista 
durante la presentación 
especial de la cinta que se ha 
celebrado esta tarde en los 
cines Kinépolis Valencia.

Junto a él han estado los 
actores valencianos Marta 
Belenguer y Jordi Aguilar, y 

también el realizador y co-
guionista Álex Montoya, uno de 
los principales impulsores del 
proyecto desde su puesta en 
marcha en 2018.

 «El gran desafío fue capturar 
en la pantalla el juego de 
emociones y recuerdos que 
Paco plantea en esta historia, y 
convertir a La casa en un viaje 
de despedida y reencuentro 
con el padre ausente», ha 

reconocido el responsable de 
títulos como Lucas o Asamblea 
durante la charla. «Tuvimos 
mucha suerte con el casting, 
porque los actores y las actrices 
hicieron suyos los personajes y 
fueron capaces de retener cada 
uno de sus sentimientos».

Dicho elenco está encabezado 
por el flamante ganador del 
Goya por Saben aquell, David 
Verdaguer, y se completa con 

nombres del calibre de Luis 
Callejo, Olivia Molina, Óscar de 
la Fuente, María Romanillos, 
Miguel Rellán o la también 
valenciana Lorena López. La 
película, que llegará a las salas 
el próximo 1 de mayo, tuvo 
una puesta de largo triunfal en 
el pasado Festival de Málaga, 
donde fue reconocida con 
seis galardones, y esta misma 
semana se ha presentado 
también en el BCN Film Fest.

Álex Montoya lleva a la gran pantalla 
‘La Casa’, basada en el cómic de Paco Roca
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La iniciativa desenvolupada 
conjuntament per l’àrea de Turisme 
de la Diputació de València i 
l’Autoritat Portuària de València, 
perquè el turisme de creuers arribe 
als municipis de la província, ha 
sigut reconeguda en la gala dels 
XIV Premios Gaceta para los 
Líderes del Turismo, organitzats 
per la prestigiosa publicació 
Gaceta del Turismo.

El president de la corporació 
provincial, Vicent Mompó, i el 
diputat de Turisme, Pedro Cuesta, 
han acudit a l’acte celebrat a l’Hotel 
Balneario Las Arenas per a recollir 
el premi en la categoria de millor 
aposta per la diversificació de 
l’oferta turística al creuerista. Este 
reconeixement ha sigut possible 
gràcies a l’objectiu plantejat per 
la Diputació per a estendre el 
benefici del turisme de creuers als 
municipis de la província.
Concretament, el treball conjunt 
que es duu a terme des de l’àrea de 
Turisme de la corporació, l’Autoritat 
Portuària i la Fundació Visit 

València, consistix a diversificar 
l’oferta d’excursions i visites per 
als creueristes que arriben al port 
de València, i que estes visites 
puguen arribar als municipis de la 
província mitjançant experiències 
adequades per a estos turistes. 
“És molt satisfactori que es 
reconega un projecte amb el qual 
aconseguim, al mateix temps, 
descongestionar el turisme a la 
ciutat de València i potenciar les 
visites a altres poblacions del 
nostre territori”, ha manifestat 
Vicent Mompó.

Per part seua, Pedro Cuesta ha 
declarat que “del que es tracta 
en definitiva és d’ampliar l’oferta 
turística que oferix el destí València 
per al creuerista amb experiències 
sostenibles en municipis de la 
província, més enllà de la ciutat 
de València, i de treballar en la 
desestacionalització del turisme 
de creuers que realitza escala en el 
Port. És una cosa que aporta molt 
més al creuerista i li dona una carta 
més àmplia d’excursions a realitzar 

quan fan la seua escala a la ciutat, 
emportant-se una experiència més 
àmplia i satisfactòria”.

En estos moments, fruit del treball 
conjunt de l’Autoritat Portuària 
i València Turisme (la marca de 
la Diputació de València), amb 
la col•laboració de la Fundació 
Visit València, prop d’un 15% de 
les excursions que contracten els 
turistes de creuers que arriben a 
València, són fora de la capital.

D’esta manera, s’està aconseguint 
l’objectiu d’ampliar l’oferta 
d’excursions, afegint alternatives 
per als amants de l’aire lliure, 
l’esport i el senderisme a l’àmplia 
gamma de visites a la ciutat. 
Unes excursions basades en 
experiències úniques, sostenibles 
i segures, allunyades dels llocs 
massificats i dissenyades perquè 
els creueristes les visquen 
intensament i queden en la seua 
memòria perquè tornen a visitar 
una destinació turística que està 
de moda a nivell mundial.

La Diputació de València premiada per la seua aposta de portar als turistes de creuers als municipis 
TURISME   



FERNANDO GUILLÉN CUERVO: “¿Qué ser humano 
no ha soñado con hacer un Bond alguna vez en su vida?

¿Qué ser humano no ha soñado 
con hacer un Bond alguna vez 
en su vida?” Con estas palabras 
ha recordado Fernando Guillén 
Cuervo en el coloquio que tuvo 
lugar en la Sala de Fiestas del 
Casino CIRSA a su paso por el 
rodaje de Quantum of Solace.  
El actor español estuvo invitado 
por ser, junto a Javier Bardem y 
Simón Andreu, uno de los tres 
españoles que ha participado 
en la saga de 007.

¿El motivo? Hace ahora 70 
años, el escrito británico Ian 
Fleming presentaba al mundo 
al espía por antonomasia. 
Aquella novela, titulada Casino 
Royale, fue un verdadero 
fenómeno mundial y convirtió 
a James Bond en el héroe 
por excelencia de la literatura 

ambientada en la Guerra Fría. 
Poco después, en 1962, el 
agente inglés daba el salto a la 
gran pantalla con el rostro y el 
carisma de Sean Connery. El 
resto es historia del cine con 
mayúsculas y la consolidación 
de la saga más longeva de 
todos los tiempos, con un total 
de 25 películas hasta la fecha. 
Casino Royale, la adaptación 
de aquella novela primigenia 
dirigida por Martin Campbell en 
2006 se ha convertido en una 
cinta trepidante que significó 
el debut en el papel de Daniel 
Craig.

El escritor y doctor en cine 
Pau Gómez fue el encargado 
de conducir la entrevista, que 
comenzó con una anécdota 
curiosa: la primera película 

que rodó el invitado, hace 40 
años, Memorias del General 
Escobar, fue al lado de Antonio 
Ferrandis, a quien consideraba 
como un tío. “Él era muy amigo 
de mis padres, y para él yo era 
un sobrino más de los muchos 
que tiene en Paterna”.

Seguidamente, Pau Gómez 
recordó junto al invitado los 
momentos del rodaje que vivió 
Guillén Cuervo en la película 
Quantum of Solace de Marc 
Foster, que tuvo su estreno 
mundial en 2008 en la Ciudad 
de las Artes y las Ciencias de 
Valencia. El actor catalán que 
se declara fan del personaje, 
al principio, se tomó como una 
broma su participación en el 
filme. Y curiosamente, como 
en el caso de Javier Bardem, 

también interpretó a un villano. 
Un policía boliviano corrupto. 
“No es un papel demasiado 
extenso, pero sí es muy jugoso”.

Para Fernando Guillén Cuervo: 
“007 es la punta de la pirámide, 
no hay nada más allá. Y a partir 
de Casino Royale se incorpora 
el realismo y la dureza a sus 
historias”. Por ello, para el 
actor, este título es uno de sus 
preferidos junto con El hombre 
de la pistola de oro. Preguntado 
por el intérprete que mejor 
encarna el espíritu de James 
Bond, afirmó que su preferido 
es Roger Moore. 

El director del casino, Javier 
Gutiérrez, recibió al actor 
junto al photocall tematizado 
instalado para la ocasión. 

Tras las fotografías con los 
organizadores y los asistentes, 
más de 100, tuvo lugar el 
animado coloquio y tras él, la 
proyección de la película. 

Para Javier Gutierrez “participar 
en la agenda del Festival de Cine 
Antonio Ferrandis de Paterna 
es un honor para nosotros. 
Me ha encantado ver la gran 
acogida de esta iniciativa, 
con un público entusiasmado 
por compartir este rato con 
Fernando Guillén Cuervo y 
disfrutar de la reproducción de 
Casino Royale, una película 
de hace, nada menos, que 
18 años. No hay mejor lugar 
para disfrutar de ella que la 
atmósfera que se respira en 
nuestras instalaciones.”
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Veinte años después de aquel 
debut fulgurante en el cine 
con Mar adentro, que llegó de 
manera totalmente inesperada 
tras una prolífica trayectoria en 
televisión, Belén Rueda sigue 
demostrando por qué es una 
de las figuras más versátiles y 
solicitadas de nuestra industria. 
Capaz de desenvolverse con 
la misma solidez en terrenos 
tan dispares como el drama, 
la comedia o el terror, la actriz 
madrileña (aunque criada en 
Alicante) estrena este fin de 
semana Caída libre, un thriller 
psicológico donde interpreta 
a una veterana entrenadora 
de gimnasia rítmica, conocida 
por su carácter autoritario e 
implacable, que ve cómo su 
vida personal se desmorona 
mientras trata de pulir a su 
discípula más aventajada a 
base de sufrimiento y disciplina.

“Marisol es una mujer que 
siempre ha estado en lo más 
alto, hasta que, de repente, el 
paso del tiempo y los laberintos 
vitales que implica se ciernen 
sobre ella y la convierten en 
alguien prescindible, tanto 
para su entorno profesional 
como para su marido, que se 
ha enamorado de alguien más 
joven”, ha señalado Rueda en 
la presentación de la película 
que ha tenido lugar en los cines 
Kinépolis de Paterna. 

Junto a ella, destaca en el 
reparto la presencia de la 
gimnasta profesional ucraniana 
Mariia Netravrovana, que 
huyó de su país tras estallar la 
guerra y se presentó al casting 
sin saber español ni haber 
tenido contacto previo con 
la interpretación. “Estar con 
ella ha sido una experiencia 

increíble”, ha destacado la 
protagonista.

Por su parte, la directora Laura 
Jou ha reconocido que llevaba 
casi una década desarrollando 
el proyecto, y que todo comenzó 
mientras trabajaba como coach 
de actores infantiles y juveniles 
en Un monstruo viene a verme, 
de Juan Antonio Bayona. 
“Comencé a hacer un trabajo de 
campo sobre mujeres maduras 
que habían sido abandonadas 
por sus parejas, y descubrí 
casos absolutamente terribles”, 
afirma. “Recuerdo que Jota 
y su equipo me dijeron que 
insistiera, que ahí había algo 
muy interesante, y cuando 
decidió producir la película, 
concediéndome además 
absoluta libertad para dirigirla, 
me sentí tremendamente 
afortunada”.

Belén Rueda presenta en Kinépolis su última película: ‘Caída libre’
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La Conselleria d’Educació, 
Universitats i Ocupació, a 
través de la Direcció General de 
Centres Docents, ha proposat 
en la mesa sectorial, mesa 
de pares i mesa d’alumnes 
que el pròxim curs escolar 
24/25 comence el dilluns 9 de 
setembre en les etapes d’Infantil, 
Primària, ESO, Batxillerat i 
Formació Professional, tant en 
FP grau bàsic (FPB) com en 
les titulacions de grau mitjà i 
superior.

Així mateix, l’últim dia lectiu 

del curs serà el 18 de juny 
de 2025 en Infantil, Primària, 
Secundària, Batxillerat i FP grau 
bàsic i titulacions de grau mitjà 
i superior.

Per la seua part, els programes 
formatius de qualificació bàsica 
i FP de segona oportunitat 
començaran el curs l’11 de 
setembre i finalitzaran el 18 de 
juny.

Quant a la Formació de 
Persones Adultes, les classes 
començaran el 16 de setembre 

de 2024 i finalitzaran el 13 de 
juny de 2025. Per la  seua banda, 
en Ensenyaments Artístics de 
Música i Dansa, elementals i 
professionals, Ensenyaments 
Professionals d’Arts Plàstiques 
i Disseny i Ensenyaments 
Esportius de Règim Especial 
començaran el 16 de setembre 
de 2024 i finalitzaran el 13 de 
juny de 2025.

Per a les Escoles Oficials 
d’Idiomes el curs comença 
el 24 de setembre de 2024 i 
finalitzarà el 18 de juny de 2025.

Educació proposa que el curs escolar 
24/25 comence el dilluns 9 de setembre

Según confirmó el presidente de 
la Generalitat, Carlos Mazón. la 
educación para los niños de entre 
cero y tres años será gratuita en 
la Comunitat Valenciana a partir 
del próximo curso. 

Se trata de un compromiso para 
todos los menores escolarizados 
en centros infantiles públicos 
y privados y que persigue 
garantizar ‘la libertad de elección’ 
por parte de las familias.

La implantación de la medida 

obligará a realizar una 
modificación urgente del 
presupuesto autonómico por 
valor de 30 millones, teniendo 
en cuenta que la asignación 
para 2024 es similar a la de 
2023 (sin gratuidad completa) 
y es necesario dar cobertura 
económica a la primera parte 
del próximo ejercicio. Además, 
de cara a los siguientes cursos, 
se duplicará este concepto, 
pasando de 87 a 160 millones, 
que será el coste de la iniciativa 
y que se consolidará en las 

cuentas autonómicas. En cuanto 
a los potenciales beneficiarios, 
se estima pasar de los actuales 
21.000 a los 72.000.

Mazón también explicó que las 
plazas se sufragarán de manera 
directa a los centros educativos, 
que recibirán de la administración 
el coste de cada una de sus 
plazas autorizadas, en lugar de 
tener que recurrir a prestaciones 
a las familias, lo que permitirá 
«eliminar al 99% la burocracia» a 
la hora de hacer la matrícula.

Otra de las facilidades que el 
Consell busca garantizar es que 
se pueda realizar la matriculación 
en cualquier momento del 
curso escolar, y no solo antes 
del inicio. Hasta ahora, para las 
plazas de entre cero y dos años 
existe el llamado bono infantil, 
que cofinancia parte del puesto 
escolar en función de la renta. 
Y un requisito fundamental 
para poder participar en la 
convocatoria es que el niño esté 
matriculado previamente en un 
centro autorizado y presentar la 

solicitud dentro del plazo fijado, 
que siempre termina antes del 
arranque del ejercicio. Esto 
impedía acogerse a la subvención 
en caso de situaciones 
sobrevenidas, como acceder al 
mercado laboral a mitad de curso 
o perder el apoyo familiar que 
ayudaba con el cuidado del niño.

Las familias que deseen matricular 
a sus hijos en cualquier guardería 
o escuela infantil, deberán 
hacerlo antes de que se agoten 
las plazas. 

Las escuelas infantiles, públicas o privadas, serán grautitas este año 2024-2025

Nova web per al procés 
d’admissió d’alumnat 

El conseller d’Educació, 
Universitats i Ocupació, José 
Antonio Rovira, ha presentat 
este matí la campanya 
d’admissió d’alumnat a la 
Comunitat Valenciana per al 
curs 2024/2025.

Les principals novetats d’esta 
campanya respecte a altres 
anys són, d’una banda, la 
implantació del districte únic, 
a través del qual s’eliminen les 
limitacions geogràfiques i les 
famílies tindran la possibilitat de 
triar el centre que més s’adapte 

a les seues conviccions i a les 
necessitats dels seus fills. I, 
d’altra banda, el llançament 
d’una nova web, adminova.
gva.es, a través de la qual es 
podran fer totes les gestions. 

Es tracta d’una web senzilla i 
intuïtiva amb la qual es pretén 
facilitar l’experiència a l’usuari 
en el procés d’admissió i 
matriculació. Disposa, a més, 
d’una versió responsiva que 
permet realitzar l’admissió des 
de qualsevol dispositiu.



L’Ajuntament de Manises ha 
aprovat provisionalment a un 
ple municipal extraordinari 
amb els vots a favor del PSPV-
PSOE (5), APM-Compromís 
(5), Podem (1) i PP (5) i 
l’abstenció de VOX (4), el 
“Catàleg de béns i espais 
protegits a Manises”. Aquest 
document té com a objectiu 
la preservació i defensa dels 
163 béns culturals, artístics, 
arquitectònics, etnològics, 
arqueològics, paisatgístics i 
naturals que arreplega.

L’any passat es va aprovar 
l’Estudi Ambiental i Territorial 
Estratègic, juntament amb 
la resta de documentació 
de revisió del catàleg i es va 
sotmetre a les administracions 
públiques afectades i a la 
participació pública, per 
presentar al·legacions. 
Amb aquestes al·legacions 

resoltes i amb la revisió 
tècnica municipal completa, la 
Proposta Final del Pla (PFP) ha 
passat al ple municipal per tal 
de ser aprovat provisionalment 
i remetre’l després, juntament 
amb l’expedient d’avaluació 
mediambiental i territorial 
estratègica a  la Conselleria 
de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori, 
encarregat d’aprovar-lo 
definitivament.

“Des de l’Ajuntament hem 
treballat, amb la implicació de 
diverses regidories i una àmplia 
participació ciutadana, en 
l’elaboració d’aquest catàleg 
que pretén servir de guia per 
al planejament urbanístic de la 
ciutat, prioritzant la protecció 
del llegat patrimonial, 
ambiental i paisatgístic”, 
ha explicat el regidor de 
Planejament de l’Ajuntament 

de Manises, Àngel Mora. “És la 
nostra obligació, com a gestors 
de l’interés públic, vetlar per la 
conservació d’aquells espais 
que conten la nostra història”, 
ha afegit Mora.

Entre alguns d’aquests 
elements protegits es troben: 
L’Aqüeducte d’Els Arcs, 
declarat Ben d’Interés Cultural 
i que pertany al Barranc del 
Salt de l’Aigua; el Nucli Històric 
Tradicional, un conjunt urbà 
que conté alguns edificis 
municipals, com l’Església, 
l’Ajuntament i el Museu de 
Ceràmica, i alguns habitatges 
amb decoració de taulells en 
molts brancals i façanes; fins i 
tot, recull arbres singulars, com 
l’exemplar de Washingtonia 
filifera que forma part del llistat 
d’Arbres Monumentals de la 
Generalitat Valenciana

Un nou pas endavant per a la protecció del patrimoni de Manises
PATRIMONI
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L’Auditori Germanies de 
Manises es convertirà, del 
31 de maig al 2 de juny, en 
la seu principal del Festival 
Internacional de Cinema 
i Ceràmica de Manises 
(CICEMA), dins de la Biennal 
Internacional de Ceràmica, en 
què participaran més de 60 
pel·lícules de diferents gèneres 

de 18 països, entre les quals hi 
ha documentals, animació, fils 
experimentals i ficció.

En paraules del regidor de 
Cultura i Promoció de la 
Ceràmica, Xavier Morant, 
“enguany serà la primera 
vegada que el Festival 
Internacional de Cinema i 

Ceràmica de Manises es farà 
de manera competitiva; es 
converteix així en un certamen 
amb unes característiques 
úniques a Europa, perquè 
uneix l’audiovisual amb la 
ceràmica. Aquesta fita és 
important per a nosaltres, per 
al nostre municipi, ja que, 
com a Ciutat Creativa de la 

Unesco que som, també tenim 
l’objectiu d’anar unint elements 
de creativitat diferents, com 
en aquest cas, la disciplina 
cinematogràfica i l’art ceràmic, 
tan típic a Manises”. 

Aquesta edició de CICEMA 
comptarà, en la seua secció 
oficial, amb 23 pel·lícules 
seleccionades, les quals 
competiran pel premi ‘Ciutat 
de Manises’ a la millor cinta 
cinematogràfica. També hi 
haurà un guardó al millor 
film realitzat per l’estudiantat, 
categoria en què s’han 
seleccionat 5 produccions 
audiovisuals. S’atorgarà 
igualment un guardó del 
públic, decidit per votació de 
l’audiència. 

Finalment, fora de competició 
es projectaran 3 pel·lícules i 
es realitzaran altres activitats 
relacionades amb la temàtica, 
com ara una conferència 
a càrrec del dissenyador 
valencià Javier Mariscal. Cal 
destacar que diferents directors 
i productors d’Espanya, 
Europa i Àsia han confirmat 
l’assistència al CICEMA.

Programació per dies

Divendres 31 de maig, a les 

19 hores, tindrà lloc la gala 
d’inauguració del Festival 
Internacional de Cinema 
i Ceràmica de Manises, a 
l’Auditori Germanies, en un 
acte que inclourà una actuació 
artística, la presentació dels 
continguts del certamen i la 
projecció de dos curtmetratges 
fora de competició. 

Dissabte 1 de juny, a les 10 
hores, se celebrarà la sessió de 
projeccions de les pel·lícules 
seleccionades per a la secció 
oficial. A les 12.30 hores, està 
programada la conferència La 
ceràmica en la obra de Javier 
Mariscal. Per la vesprada, 
a partir de les 17 hores, 
continuaran les projeccions 
de les pel·lícules de la secció 
oficial. 

Diumenge 2 de juny, a partir de 
les 10 hores, continuaran les 
projeccions de la secció oficial 
i, posteriorment, els films de la 
categoria d’estudiants, per a 
acabar amb un llargmetratge 
per al públic infantil i familiar. 
A les 18 hores, serà la gala de 
clausura, en la qual es lliuraran 
els premis, presentat per 
l’actriu Cristina Perales. Tots els 
actes se celebraran a l’Auditori 
Germanies de Manises. 

Manises es prepara per al Festival Internacional de Cinema i Ceràmica (CICEMA)
TURISMO
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‘Ajuntament de Godella, a 
través de l‘AEDL, ha publicat 
el Pla d’Ocupació per a l’any 
2024.

L’Ajuntament de Godella, a 
través de l‘AEDL, ha publicat 
el Pla d’Ocupació per a l’any 
2024 en el tauler d’anuncis 
municipal.

Este pla té com a objectiu la 
selecció de personal per a 
la seua contractació laboral 
temporal en el marc dels 
programes d’activació per a 
l’ocupació, per un període 
com a mínim de tres mesos, 
a jornada completa o parcial 
amb destinació a cobrir els 
diferents servicis municipals 
de l’Ajuntament de Godella.

En este Pla d’Ocupació 
s’oferixen places per a peó 
de manteniment, auxiliar 
administratiu, conserge i 
tècnic de so.

L’Ajuntament 
de Godella 
publica el pla 
d’ocupació 
2024

GODELLA

L’Ajuntament de Godella ha 
recuperat els treballs previstos 
del Pla Edificant en el col·legi El 
Barranquet després de quatre 
anys d’abandó per part de 
l’anterior equip de govern.
De fet, l’any 2020 la Conselleria 
d’Educació va assignar un total 
d’1.647.820 euros per a dur a 
terme la rehabilitació de l’edifici 
del col·legi El Barranquet i la 
construcció d’un nou.

No obstant això, després d’anys 
d’inacció, el present equip de 

govern, liderat pel Partit Popular 
i Vox, ha aconseguit recuperar 
esta iniciativa i que hui, 2 de 
maig, comencen els treballs del 
Pla Edificant en el col·legi El 
Barranquet, un dels projectes 
més importants previstos per al 
municipi de Godella durant els 
pròxims anys.

Així mateix, l’Ajuntament de 
Godella també està treballant 
perquè este pla Edificant, que 
permet la col·laboració entre 
l’administració local i autonòmica 

per a desenvolupar noves accions 
en les infraestructures educatives, 
comence a desenvolupar-se en el 
Col·legi Cervantes. 

Cristina Sarasqueta, regidora 
d’Educació, ha explicat que s’ha 
desenvolupat un gran treball 
per a millorar les instal·lacions 
educatives de Godella: “Hem fet 
un gran esforç per a recuperar el 
Pla Edificant que durant l’anterior 
legislatura ha estat totalment parat 
per falta d’implicació de l’anterior 
equip de govern del PSPV i 

Compromís”.

“Farem tot el possible perquè les 
infraestructures educatives de 
Godella siguen millorades com 
mereixen tots el nostre alumnes i 
ciutadans. És molt important per 
a nosaltres que hui comencen 
els treballs en el Col·legi El 
Barranquet després de la 
concessió de les ajudes allà l’any 
2020. A la fi, podrem dur a terme 
una de les obres més importants 
per al desenvolupament del nostre 
poble”, ha acabat la regidora.

L’Ajuntament de Godella recupera el Pla Edificant 
en El Barranquet després de quatre anys d’abandó 

El Col·legi Notarial de València ha 
firmat un conveni de col·laboració 
amb l’Ajuntament de Godella 
perquè els veïns puguen, des de 
les notaries, calcular l’Impost sobre 
l’Increment del Valor dels Terrenys 
de Naturalesa Urbana (IIVTNU). Per 
mitjà d’este acord, els notaris també 
podran sol·licitar telemàticament 
informació sobre els deutes 
pendents de l’Impost sobre Béns 
immobles (IBI), associades a un 
immoble, en el moment de la seua 
transmissió des de la mateixa 

notaria, agilitzant així els tràmits 
al ciutadà a l’hora de tramitar una 
compravenda.
En este sentit, l’edifici consistorial ha 
acollit la firma d’este conveni entre 
el seu alcalde, José María Musoles, 
i el degà del Col·legi Notarial de 
València, Francisco Cantos Viñals. 
El conveni de col·laboració té per 
objecte la comunicació i intercanvi 
d’informació entre les notaries i 
l’Ajuntament de Godella, en matèria 
de l’IBI i l’IIVTNU, amb la finalitat que 
el que subscriu una compravenda 

tinga la possibilitat de realitzar 
el càlcul de la liquidació de la 
plusvàlua, en la mateixa notaria que 
li atorga l’escriptura pública, així 
com conéixer els deutes pendents 
de l’IBI associades a l’immoble que 
es transmet, a l’efecte de poder 
formular l’advertiment exprés de 
responsabilitat de l’adquirent, per 
afecció del bé, sense necessitat 
de desplaçar-se per a això al 
Consistori. 

Godella se suma així a l’Acord 

marc subscrit entre la Federació 
Espanyola de Municipis i Províncies 
(FEMP) i el Consell General del 
Notariat (CGN), d’octubre de 2009, 
per a millorar la gestió de l’IBI i 
de l’IIVTNU en la localitat gràcies 
a l’ajuda dels notaris i els seus 
avanços tecnològics, per mitjà 
d’una finestra única des de les 
notaries que permetrà als ciutadans 
liquidar els seus impostos i conéixer 
els deutes d’un immoble abans de 
la firma de l’escriptura, de manera 
ràpida i segura.

El Col·legi Notarial firma un conveni amb l’Ajuntament de Godella
GODELLA

El Grup Scout Altaïr, en 
col·laboració amb la regidoria 
de Servicis Socials de Godella, 
va impartir a les persones 
majors de Godella un taller 
per a aprendre a usar els 
dispositius mòbils els dies 13 
d’abril i 11 de maig.

Les dos sessions del taller van 
ser un èxit, ja que les persones 
majors que van acudir van 
acabar molt satisfetes amb 
l’aprenentatge que els van 
proporcionar els joves del 
Grup Scout Altaïr.

Des de l’àrea de Servicis 
Socials, dirigida per María del 
Carmen Valero, es continua 
treballant per a aportar 
recursos a les persones majors 
que facen més fàcil el seu dia 
a dia.

Èxit del taller de l’ús del mòbil per a persones majors de Godella
GODELLA
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Parque Tecnológico saca un innovador servicio de alquiler 
de patinetes eléctricos compartidos

EMPRESA

La vicepresidenta primera 
de la Diputació de València, 
Natàlia Enguix, ha subratllat 
la importància que juguen 
els estudis monogràfics 

comarcals en la posada en 
valor del patrimoni i la història 
dels pobles valencians. Enguix 
ha fet estes declaracions a 
Castelló de Rugat, durant 

l’acte de presentació del llibre 
que recull les actes del V 
Congrés de l’Institut d’Estudis 
de la Vall d’Albaida (IEVA), 
celebrat en 2022, que s’edita 
ara amb la col·laboració de la 
Institució Alfons el Magnànim-
Centre Valencià d’Estudis i 
d’Investigació (dependent 
de la Diputació de València) 
i l’Ajuntament de Castelló de 
Rugat.
 
En l’acte, on també intervenien 
el president de la Mancomunitat 
de la Vall d’Albaida, Ismael 
Sanvíctor; l’alcaldessa de 
Castelló de Rugat, Vicenta 
Boscà; i el president de l’IEVA, 
Joan J. Torró, es donaven 
detalls del llibre, coordinat 
per Josep Albinyana i Josep 
Garcia, que recull ponències, 
comunicacions i conferències 

presentades i relacionades 
amb el V Congrés d’Estudis de 
la Vall d’Albaida, que va reunir 
els dies 1 i 2 d’abril de 2022 
a estudiosos i investigadors 
per a parlar de temes molt 
diversos, sempre relacionats 
amb la història i les vivències 
de la comarca.
 
Natàlia Enguix ha recordat 
que “la Institució Alfons el 
Magnànim, l’editorial de 
la Diputació de València, 
compta entre les seues 
nombroses col·leccions amb 
una que descriu molt bé la 
realitat històrica, patrimonial i 
social dels nostres pobles: la 
col·lecció Estudis Comarcals, 
que contempla la publicació 
d’actes de congressos i 
estudis monogràfics del 
nostre territori”. Un lloc on, 

destaca, “les investigadores 
i investigadors poden 
presentar el fruit de les seues 
investigacions sempre que 
usen com a marc de referència 
el territori i, en particular, els 
àmbits local i comarcal”.
 
La vicepresidenta ha remarcat 
que “la Diputació sempre 
estarà al costat d’estes 
iniciatives perquè enriquixen 
la cultura de les nostres 
comarques. Tots i totes creixem 
amb estes investigacions”. 
Enguix destacava que el llibre 
que recull les aportacions 
compartides en el V Congrés 
d’Estudis de la Vall d’Albaida 
els primers dies d’abril de 2022 
“obri possibilitats a la reflexió 
i el pensament d’aspectes 
diversos de la comarca de la 
Vall d’Albaida”.

Natàlia Enguix destaca el paper dels estudis comarcals per a posar en valor el patrimoni
PATRIMONI  

El Parque Tecnológico dispone 
desde este miércoles de un 
servicio de patinetes eléctricos 
compartidos, marcando un 
hito en la movilidad sostenible 
de las áreas empresariales 
de la Comunitat Valenciana y 
posiblemente de toda España, ya 
que no hay antecedentes de este 
servicio en este tipo de espacios.

La iniciativa, que propone 
una solución innovadora 
y responsable para los 
desplazamientos internos de 
trabajadores y clientes, es 
el resultado de una estrecha 
colaboración entre la EGM 
Parc Tecnològic Paterna, el 
Ayuntamiento de Paterna, y 
las compañías Bolt, Movea 
Consulting y Smobery de Itera, 
así como el Instituto Tecnológico 
de la Energía, ITE.

Así lo explicó Toni Alagarda, 
presidente de la EGM Parc 
Tecnològic Paterna, señalando 
que «es una nueva acción de 
nuestro Plan de Movilidad con el 
que queremos reforzar el carácter 
del área empresarial como 

espacio innovador y respetuoso 
con el medio ambiente».

Por su parte, la teniente alcalde 
de Infraestructuras y Movilidad 
del Ayuntamiento de Paterna, 
Nuria Campos, mostró la 
predisposición del Ayuntamiento 
de Paterna para el desarrollo 
de este tipo de propuestas, 
señalando que «la movilidad 
sostenible es un reto de presente 
y de futuro». En ese sentido, 
apuntó la posibilidad de que 
este proyecto se extienda a otras 
áreas empresariales de Paterna, 
una vez se valore el uso de este 
proyecto piloto.

También acudió a la presentación 
del proyecto Manuel Ríos, 
Director general de Transportes 
y Logística de la Generalitat 
Valenciana, quien felicitó la 
iniciativa y resaltó la importancia 
de «ser imaginativos para 
ayudar a resolver problemas 
de movilidad y evitar impactos 
medioambientales».

Servicio sin coste 
hasta el 19 de abril

El proyecto piloto, que durará 
ocho meses, ofrece 40 patinetes 
eléctricos Bolt con 20 adicionales 
en reserva. El coste para los 
usuarios es de 15 céntimos el 
kilómetro, lo que representa 
una reducción del 50% sobre 
el precio habitual, y no hay tasa 
de desbloqueo. Sin embargo, 
los usuarios pueden disfrutar de 
los patinetes libremente hasta 
el viernes 19, como medida de 
promoción del servicio, según 
explicó el director de operaciones 
de Bolt España, Juan Álvarez. 
Además, Bolt ha cedido 320 
cascos que serán repartidos 
a las empresas hasta fin de 
existencias.

Con 22 estaciones virtuales 
distribuidas estratégicamente y 
especial presencia junto a las 
paradas de autobús, se garantiza 
un acceso cómodo a cualquier 
empresa del parque. Bolt se 
encargará del mantenimiento y 
ha establecido un taller logístico 
en las instalaciones de ITE, 
donde también se ha instalado 
una estación de baterías 
intercambiables Smobery para 

optimizar la recarga. El proyecto 
no solo ofrece una solución de 
transporte ecológica, sino que 

también incluye un componente 
de investigación a través del 
soporte de Itera.



L’Hospital de Manises ja és públic
El departament de salut de 
Manises, el qual ofereix servei a 
14 municipis, ha sigut gestionat 
amb una concessió administrativa 
des de pràcticament la seua 
obertura l’any 2009 i finalitza 
ara. La consegüent decisió de 
no prorrogar el contracte ha fet 
que l’Hospital de Manises es 
convertisca en públic i es regule 
així la situació del personal i la 
prestació dels serveis.

L’alcalde de Manises, Javier 
Mansilla, ha manifestat que “la 
reversió de l’hospital de Manises 

i tot el departament de salut era 
una necessitat imminent, per a 
assegurar la qualitat assistencial, 
ja que la sanitat pública, 
gestionada directament per les 
administracions, sense empreses 
intermediàries i amb les dotacions 
econòmiques adequades, permet 
majors garanties”. “Després 
de moltes reivindicacions de 
la ciutadania, associacions i 
ajuntaments, per fi, ha arribat el 
moment que tant esperàvem”, ha 
afegit Mansilla. 

“Des de l’Ajuntament de Manises 

continuarem reivindicant i 
treballant per aconseguir 
inversions i millores als centres 
de salut de Manises, per això, 
estarem vigilant que la Generalitat 
compleix amb les garanties que 
asseguren la qualitat dels serveis 
sanitaris del nostre municipi”, ha 
expressat l’alcalde. 

Mansilla també ha mostrat 
preocupació perquè “realment es 
contracten les i els professionals 
que cal per a les més de 400 
places pressupostades, per la 
falta de personal sanitari en tota la 

Comunitat Valenciana”. 

Malgrat la confirmació de 
la Conselleria de Sanitat, 
l’Ajuntament de Manises, junt 
amb la resta de consistoris 
implicats, farà un seguiment 
del procediment perquè aquest 
es duga a terme amb totes 
les garanties i perquè es done 
resposta a les peticions que les 
diferents localitats que conformen 
l’àrea de Salut van sol·licitar en 
la legislatura anterior, les quals 
estaven limitades per tractar-se 
d’una empresa concessionària. 
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Després de 15 anys, l’àrea 
de salut de Manises deixa 
d’estar en mans privades i 
pasa a ser públic. 
Un hospital que ofereix 
servei a 14 municipis.

Una madre y su hijo salen del 
hospital de Manises /LCTG

El Ayuntamiento de Manises 
está absolutamente en contra 
de la ampliación del aeropuerto, 
comunicada ayer por AENA, ya que 
se trata de una decisión motivada 
por el beneficio económico 
generado por el turismo que 
sacrifica la salud y el bienestar de 
la ciudadanía de Manises y de las 
localidades colindantes. 

Según el alcalde de Manises, 
Javier Mansilla: “debemos actuar 
con prudencia y esperar a conocer 
el tipo de inversión incluida en 
el plan 2027-2031 de AENA, ya 
que no existe espacio real para 
ninguna ampliación, puesto que 
las instalaciones actuales ocupan 
ya el 17,76% de todo el término 
municipal”. “Cuanto más crezca el 
aeropuerto, más externalizaciones 
negativas sufrirá la población de 
Manises: más contaminación, 
más ruido y menos oportunidades 
de crecimiento económico”, ha 
afirmado Mansilla.  Cabe destacar 
que existen diferentes alternativas 
para resolver la creciente llegada 
de turistas a nuestro territorio, 
entre las que se encuentra la 
reubicación de las instalaciones  en 
una localización que se encuentre 
alejada de núcleos urbanos.

Por todo ello, el Ayuntamiento de 
Manises vigilará los avances en 
esta materia, para defender ante 
cualquier organismo y entidad 
competente, los intereses de los 
maniseros y maniseras.

L’Ajuntament 
de Manises 
se opone a la 
ampliación del 
aeropuerto

MANISES 

El Parque Tecnológico de Paterna, 
a través de su Entidad de Gestión 
y Modernización (EGM), lanzó 
el pasado lunes una encuesta 
dirigida a los trabajadores del área 
empresarial y a los residentes de 
Mas Camarena para conocer su 
opinión sobre la propuesta de 
extender la línea de tranvía hasta 
estos destinos. 
Esta iniciativa forma parte del plan 
de movilidad de la EGM y responde 
a una histórica reivindicación 

de los usuarios del parque 
empresarial, con el objetivo de 
ofrecer alternativas de transporte 
público sostenible y reducir la 
excesiva dependencia del uso de 
vehículos privados, que supone el 
principal problema para mejorar 
la movilidad según el citado plan. 
Con ello se quiere también poner 
de manifiesto el potencial real de 
usuarios que tendría este medio 
de transporte, en caso de que la 
Consellería de Medio Ambiente, 

Agua, Infraestructuras y Territorio 
de la Generalitat Valenciana 
decidiera incluirlo como una línea 
de acción prioritaria.
La propuesta contempla la 
ampliación de la línea 4 (L4) del 
tranvía, actualmente finalizada 
en Mas del Rosari, para conectar 
el Parque Tecnológico y Mas 
Camarena con Burjassot, el 
campus de la Universidad de 
Valencia (UV) y la ciudad de 
València. 

Parque Tecnológico pide la prolongación del tranvía/metro hasta Mas Camarena
PATERNA  



mi
ciudad

Tras inaugurar oficialmente 
su 12ª edición en la tarde de 
ayer, VLC Negra ha iniciado 
este viernes el ciclo de 
charlas literarias y actividades 
multidisciplinares que teñirán 
la ciudad de un negro intenso 
hasta el próximo día 19. Lo ha 
hecho, además, entregando 
el Premio Francisco González 
Ledesma al estadounidense 
Dennis Lehane, referente 
mundial de la novela criminal 
de los últimos tiempos gracias 
a obras tan aclamadas como 
Mystic River, Shutter Island o la 
reciente Golpe de gracia.

Lehane, que ha protagonizado 
un exclusivo encuentro online 
con el público en la Fundación 
Bancaja, ha afirmado desde 
Los Ángeles que todavía 
se sorprende de que la 
gente conozca su obra, y ha 
profundizado en el conflicto 
racial que preside su última 
novela, Golpe de gracia, basada 
en sus propias experiencias en 

Boston cuando apenas tenía 9 
años. “Siempre escribo desde 
una posición de conciencia de 
clase, sobre aquello que soy: 
un hijo de inmigrantes de clase 
trabajadora”, ha relatado. “No 
suelo reconocer cuáles son 
mis fantasmas, pero si has 
leído mis novelas queda muy 
claro que viví en un entorno 
donde muchas personas eran 
tratadas sin respeto, y eso 
me hizo crecer con mucho 
enfado. Y ese enfado, todavía 
hoy, acompaña todo lo que 
escribo”.

Al mismo tiempo, ha mostrado 
su preocupación por el mundo 
que recibirán las próximas 
generaciones: “Considero que 
hemos fracasado como seres 
humanos. Todo parece estar 
girando hacia los totalitarismos, 
y la desinformación se ha 
convertido en la herramienta 
perfecta para provocar miedo. 
Hay una estrategia muy clara, 
mediante la cual aquellos 

que controlan los recursos 
saben que hay una forma muy 
sencilla de controlar también 
a las personas: haciendo que 
luchen entre sí a través de la 
raza, la religión o la cultura”. 
Sin embargo, Lehane se 
ha definido como “un tipo 
sociable a quien le encanta 
estar rodeado de gente, no 
soy como el típico escritor” y 
ha dejado abierta una puerta 
a la esperanza: “Creo que el 
90% de la humanidad está 
formada por buenas personas, 
y solo hay un 10% a quien no le 
importa dañar a la comunidad y 
destruirlo todo. Soy optimista, 
siempre que seamos capaces 
de sobrevivir a ese 10%”.

Sobre la trascendencia que las 
adaptaciones cinematográficas 
de Mystic River y Shutter Island 
tuvieron para su carrera, Dennis 
Lehane no esconde que la 
primera fue “la que cambió 
mi reputación, y eso que me 
resistía a que alguien hiciera 

una película de aquel libro... 
Hasta que Clint Eastwood se 
pasó varias días intentando 
convencerme, y me di cuenta 
de que entendía la historia a 
un nivel muy profundo. Me dijo 
“no me importa el misterio, 
sino la tragedia clásica que 
hay en ella”. Y pensé que esa 
era exactamente mi intención 
cuando lo escribí”. Sobre 
Shutter Island, afirma que 
“es un honor que durante un 
tiempo fuera la película más 
popular de Martin Scorsese. 
Allá donde voy mucha gente 
inicia una conversación 
hablando de ella”. Además, 
es el único libro por el que sus 
hijas le consideran alguien que 
“casi mola”. “Les impresionó 
encontrar Shutter Island en 
TikTok y que yo la hubiera 
escrito”.

Finalmente, Lehane ha 
prometido que “intentará venir” 
a Valencia el próximo año, y ha 
definido su visión de España 

como un país “más tranquilo y 
divertido que Estados Unidos, 
con su música, su fruta, sus 
siestas y todas esas cosas tan 
maravillosas”.

Los lectores premian a 
Monner y Palomar

Antes del reconocimiento a 
Dennis Lehane, VLC Negra 
vivió ayer su acto de apertura 
en el monasterio de San Miguel 
de los Reyes, durante el cual se 
entregaron los premios de las 
diferentes categorías de mejor 
novela. Mientras en el apartado 
internacional la escogida por 
los lectores fue La asistenta, 
de la estadounidense Freida 
McFadden, en clave nacional 
los galardonados fueron dos 
autores de la Comunitat: 
Ramón Palomar, mejor obra 
en castellano por El novio 
de la muerte, y Anna Moner, 
distinguida a la mejor novela 
en valenciano por La por de la 
bèstia.

Valencia Negra se rinde a Lennis Lehane


